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Protokół z sesji

XXVI sesja Rady Miejskiej w Brusach
data posiedzenia: 29-07-2021

miejsce posiedzenia: sala konferencyjna Urzędu Miejskiego w Brusach,

Porządek obrad

Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum.1.
Przyjęcie protokołu z XXV sesji Rady Miejskiej.2.
Przedstawienie porządku obrad.3.
Informacja Burmistrza Brus o podejmowanych działaniach.4.
Informacja z działalności komisji stałych Rady Miejskiej.5.
Podjęcie uchwał w sprawach:6.

zasad udzielania dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlaneA.
przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków
rozpatrzenia skargi na Burmistrza BrusB.

Interpelacje zgłoszone przez radnych wraz z odpowiedziami.7.
Sprawy organizacyjne.8.
Zamknięcie obrad.9.

Wykaz głosowań

Przyjęcie protokołu z XXV sesji Rady Miejskiej w Brusach.1.
przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)

obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 11 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kulesza
Andrzej; Łącki Zbigniew; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej;
Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie zasad udzielania dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie2.
lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 11 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kulesza
Andrzej; Łącki Zbigniew; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej;
Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na Burmistrza Brus3.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 8 - Chylewski Olgierd; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kulesza Andrzej; Łącki
Zbigniew; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 1 - Rutowski Dariusz;
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WSTRZYMAŁO SIĘ - 2 - Cysewski Marcin; Szczepański Michał;

Przebieg sesji

 Ad. 1.

Przewodniczący Rady Miejskiej Zbigniew Łącki - Otwieram XXVI sesję Rady Miejskiej w Brusach. Witam
państwa  bardzo  serdecznie  na  dzisiejszej  sesji.  Witam  panie  i  panów  Radnych,  witam  pana
Burmistrza,  witam Zastępcę  Burmistrza,  dyrektorów Urzędu  Miejskiego  w Brusach,  panią  Radcę
Prawną,  wszystkich  państwa  przybyłych  na  dzisiejszą  sesję.  Witam  również  mieszkańców
oglądających obrady przez media. W dzisiejszej sesji uczestniczy 11 radnych w związku z tym sesja
jest prawomocna.

Ad. 2.

Przewodniczący Rady - Proszę państwa w biurze rady był dostępny protokół z poprzedniej XXV sesji
nie zgłoszono do niego uwag. Czy w tej chwili są jakieś uwagi dotyczące protokołu, nie widzę, w takim
razie przystępujemy do głosowania nad protokołem z XXV sesji. Kto z państwa jest za przyjęciem
protokołu z poprzedniej sesji. Proszę o podniesienie ręki. Dziękuję. Kto jest przeciwny. Dziękuję. Kto
się wstrzymał. Dziękuję. 15 głosujących, wszystkie głosy za, jednogłośnie rada przyjęła protokół z
poprzedniej sesji.

Ad. 3

Przewodniczący  Rady  -  W  tej  chwili  przedstawię  dalszy  porządek  obrad.  Przewodniczący  Rady
przedstawił porządek obrad. Czy są uwagi do przedstawionego w porządku obrad, nie widzę, w takim
razie przystępujemy do jego realizacji.

Ad.4.

Przewodniczący Rady - Bardzo proszę pana Burmistrza Witolda Ossowskiego o zabranie głosu.

Burmistrz Brus Witold Ossowski - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni Państwo. Pragnę
przedstawić informację dotyczącą działań przede wszystkim tutaj w zakresie inwestycyjnym w naszej
gminie w bieżącym okresie. Jest to okres letni, okres wakacyjny też, także przede wszystkim życzę też
w tym czasie wypoczynku wszystkim, którzy mają urlopy, dzieci wakacje, aby ten czas też dobrze
wykorzystać  na  odpoczynek,  ale  pomimo tego  czasu  trwają  prace  bieżące,  bo  to  jest  zupełnie
normalne i wiele osób po prostu z tych urlopów i może korzystać, i podobna sytuacja jest również w
naszych jednostkach, gdzie pracy jest bardzo dużo i nieraz jest kłopotliwe w tym okresie, aby być na
tym urlopie, ponieważ tej pracy też jest sporo, a terminy są nieubłagalne przy realizacji i jest też wiele
problemów. To też jest powiązane jeszcze i  z pandemią, ale mamy dużo inwestycji,  to poważne
inwestycje  duże  i  przy  tym  jest  dużo  różnych  formalności  i  procedur,  nie  będę  o  tym  mówił
szczegółowo, ale to jest naprawdę na każdej inwestycji, a jeżeli wchodzimy w obiekty istniejące czy to
ulice czy budynki, tak jak mamy dom kultury czy budynek starej szkoły to przy tym jest też dużo
niespodzianek. To nie są też łatwe procedury odbiorowe, a więc te kwestie formalne są nieraz bardzo
utrudnione i to nieraz powoduje, że te terminy się też wydłużają realizacji zadań inwestycyjnych, ale
ogólnie powiem, że wszystko jest pod kontrolą i też dziękuję wszystkim moim współpracownikom,
którzy w tym okresie te zadania i  bieżące i  inwestycyjne prowadzą,  ale też tym osobom, które
wykonują, które prowadzą nadzory, projektantom, bo rzeczywiście tych utrudnień jest też bardzo dużo
i  też  takimi  wspólnymi  siłami  można  te  zadania  przeprowadzać  i  kończyć,  i  też  dzięki  dobrej
współpracy  z  innymi  instytucjami,  które  finansują  te  nasze  zadania,  bo  nieraz  jest  konieczność  i
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wydłużania  niektórych  terminów związanych  z  finansowaniem o  ile  jest  to  możliwe,  to  też  ta  dobra
współpraca  i  zrozumienie  ze  wszystkimi  instytucjami  jest  potrzebna.  Jest  oczywiście  też  dużo
problemów, bo jeżeli terminy się wydłużają wykonawcy mają problemy z pracownikami, z ludźmi do
pracy, z jednej strony okres pandemii powoduje pewne utrudnienia, ale generalnie też jest problem z
pracownikami  na  rynku,  z  kadrą  wykwalifikowaną  i  to  są  pewne  rzeczywiście  z  tym  związane  też
problemy.  No i  co  jeszcze takie  bardzo trudne,  to  że  nie  są  ustabilizowane ceny.  Jeżeli  mamy
podpisane umowy na wykonawstwo,  umowy,  które  zostały  zawarte  wcześniej  i  skalkulowane te
zadania inwestycyjne. Tutaj mam przede wszystkim na myśli materiały tak, bo robocizna to jeszcze
jakoś tam się kształtuje na w miarę stabilnym poziomie, są jakieś wzrosty, ale wiemy, że materiały to
po prostu te ceny szaleją i  chociażby stal  to to ona jest więcej niż 100% droższa, ale też inne
materiały, bo jest jak jedno idzie do góry to producenci innych materiałów mówią, no dlaczego nie
nasze materiały mają drożeć. To się trochę stabilizuje, ale jest nawet taka sytuacja, obserwujemy to w
wielu miejscach, kiedy inne samorządy czy inne jednostki rozstrzygają przetargi, kiedy wykonawca
jest wyłaniany to nie chce podpisywać umów, bo nie wie co będzie za pół roku czy po prostu za tą
cenę zrealizuje daną inwestycję. A więc to też jest pewien taki kłopot i to jest też dość trudny czas na
przeprowadzanie  procedur  przetargowych,  ale  mówię  tak  ogólnikowo,  bo  to  dotyczy  wszystkich
zadań, wszystkich przedsięwzięć, ale wiąże się to z pewnymi problemami. U nas też tak jest, że
wykonawcy w niektórych przypadkach też próbują czy będą próbować, bo takie możliwości prawne
też są, aby te kosztorysy były zmieniane, aby uzyskać wyższą odpłatność za zrealizowane inwestycje,
bo podstawy prawne do tego są i to są też kwestie, które no tutaj bardzo twardo nieraz negocjujemy,
ale są to pewne też no utrudnienia, które się pojawiają. I proszę państwa z tych zadań inwestycyjnych
to duża część praktycznie się kończy, mam tutaj na myśli rozbudowę Punktu Selektywnej Zbiórki
Odpadów Komunalnych,  wiem,  że  Komisja  Rolnictwa  i  Środowiska  też  była  na  terenie  mówimy
oczyszczalni ścieków tak, tam jest ten punkt, prace właściwie są zakończone, trwa ta procedura
odbiorowa, bo tam jeszcze jakieś drobne poprawki muszą być przeprowadzane, ale to jest normalne,
ale też jest zakup sprzętu, bo została zakupiona ładowarka teleskopowa, która już jest na miejscu,
która  będzie  potrzebna,  właściwie  zawsze  była  potrzebna,  ale  też  z  różnych  usług  jako  Zakład
Gospodarki Komunalnej, ale dostawa również pojemników o różnej pojemności, które muszą być na
stanie na wyposażeniu tego punktu, pojemniki o pojemności 1100 litrów to 10 takich pojemników i 20
o pojemności 240 l. Zostanie też wyłoniony wykonawca na dostawę kontenerów, które będą, to jest 13
sztuk,  które również będą w tym zakładzie,  więc takie  pełne wyposażeniem, ale  też  jest  ładne
zagospodarowanie tego miejsca, jest też waga, która przyda nam się, ona może być wykorzystywana
też do różnych celów, nieraz mamy sytuacje takie,  że kiedy dostawcy dostarczali  nam materiał
drogowy  to  nieraz  gdzieś  korzystaliśmy  z  usług  firm,  które  posiadają  wagę  by  nieraz  te  pojazdy
sprawdzić czy ten tonaż jest właściwy materiału drogowego i tu możemy takie rzeczy też realizować,
ale na pewno jest to bardzo przydatne, ale też jest takie ładne zagospodarowanie terenu. Mieliśmy
ten PSZOK mówiąc w skrócie, który jest wykorzystywany przez naszych mieszkańców i myślę, że to
się też poprawi to funkcjonowanie przez to, że ta infrastruktura też jest lepsza, także bardzo cieszę się
z tego zadania, to jest inwestycja całościowe około 3 milionów złotych i prawie 2 miliony złotych to
jest  dofinansowanie  ze  środków  unijnych,  to  co  przyznał  nam  bezpośrednio  urząd  marszałkowski  z
panem marszałkiem na czele i to cieszy. Trwa budowa ulic, nie będę wymieniał, bo to często o tym
mówimy, zresztą widać to gołym okiem. Budowa ulic na osiedlu Słonecznym inwestycja planowana na
kilka  lat  i  sukcesywnie  jest  realizowana,  przy  tym,  to  niektórzy  myślą,  że  to  jest  jedna  duża
inwestycja, nie, jest realizowane odwodnienie miasta Brusy, tak to potocznie nazywamy ten pierwszy
etap, który był od centrum miasta od placu Jana Pawła II przez ulicę Dworcową, ulicę Kalwaryjną,
został wbudowany kolektor deszczowy, ale też nowy kolektor sanitarny i to, co jest takie bardzo
trudne co długo trwa gdzie był robiony przewiert pod torami tak, w ulicy Kalwaryjnej. Bardzo też
przepraszam mieszkańców za te utrudnienia, wiem, że ten pytania są, że dlaczego to tak długo trwa,
że wykonawca się bawi i tak dalej, takie sygnały są, też proszę o zrozumienie, ale to są bardzo
głębokie wykopy. Wcześniej ścieki były pompowane przepompownią ścieków tak, z części osiedla
Słonecznego, tam przepompownia zostanie zlikwidowana i będzie spływ grawitacyjny, bo okazało się
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że tak może być, to wiele lat temu był prawdopodobnie jakiś błąd popełniony i źle to było te wysokości
zwymiarowane i powstała ta przepompownia, ale ona zostanie zlikwidowana a tam liczą się milimetry
czy  każdy  centymetr,  żeby  uzyskać  odpowiedni  spadek,  a  więc  przy  takim przewiercie  to  jest
naprawdę ileś prób, ileś podejść, żeby to dobrze zrobić. Wykonawca zapewniał, że już na weekend
będzie odblokowana ta ulica Kalwaryjna, ale obawiam się, że to się jednak nie uda do końca tygodnia,
ale myślę, że w przyszłym tygodniu te prace będą zakończone. I  to też są pewne uzgodnienia i
procedury z koleją tak, to to nie jest też takie łatwe, bo to są odpowiednie nadzory jeżeli dotykamy
czegokolwiek co wiąże się z terenem kolejowym to jest to też procedura, to są tak zwane często
tereny zamknięte i to jest zupełnie inna procedura przy tym. Ale też muszą być wykonawcy i tutaj
nawet jeżeli jest wykonawca generalny, są podwykonawcy, którzy mogą to wykonać, też którzy są
akceptowani przez kolej, krótko mówiąc to to nie jest też tak łatwo te firmy specjalistyczne, żeby tak
od ręki były, nieraz wykonawcy mówią dobrze zrobimy, ale niestety są te utrudnia i ci z państwa,
którzy macie do czynienia z działalnością gospodarczą prowadząc różne inwestycje czy działając w
tym jakimkolwiek zakresie to to wiecie, że niestety niektóre rzeczy się tak posypią, inaczej planujemy,
inaczej to wychodzi, ale jest to pod kontrolą nie ma jakiś takich zagrożeń, to jest najważniejsze.
Zakończyliśmy budowę ulicy Kościelnej w Kosobudach, budowa ulicy Polnej w Brusach to jest też
inwestycja  o  wartości  około  2  milionów  złotych  finansowana  z  programu  dróg  samorządowych,
podobnie jak ulica Kościelna, więc pieniądze z budżetu państwa, które przekazywane są dla nas za
pośrednictwem  wojewody,  urzędu  wojewódzkiego.  Tam  też  pojawiały  się  pewne  utrudnienia,
zakładaliśmy,  że  inwestycja  będzie  zakończona  w  okresie  letnim z  końcem lipca,  ale  te  prace
zakończą się no myślę, że już tak na dopięte na ostatni guzik, powinny być do końca września. Tam
pojawiały się też różne przebudowy, pewna nowa odkryta infrastruktura, która też tam była, stare
kolektory, ale to przede wszystkim spowodowały to względy formalne, procedura też i pojawiały się
jakiejś odwołania ze strony mieszkańców, bo to jest normalne przy prawie każdej inwestycji, kiedy
ingerujemy w tereny prywatne, kiedy jest wykup gruntu na poszerzenie dróg to często również takie
odwołania są i automatycznie nam ta procedura się na wydłuża i to też spowodowało, że to w trakcie
wykonawca no jednak wszedł trochę później na budowę. Budowa ulicy Długiej w Męcikale to wartość
też około 2 milionów złotych, można powiedzieć, że inwestycja prawie zakończona, tutaj termin do
końca sierpnia ma wykonawca, więc właściwie będą się te czynności odbiorowe rozpoczynać. Proszę
państwa, Centrum kultury przebudowa trwa, też już o tym wspominałem, tutaj o tym ostatecznym
terminie jeszcze nie mówię, chcielibyśmy zakończyć to do końca roku, ale mogą tutaj być też jednak
jakieś utrudnienia, że ten termin trochę się wydłuży. Chociaż ta główna część, czyli można powiedzieć
te prace generalne, podstawowe one muszą być wykonane do końca roku, ponieważ są to terminy,
które są też nałożone przez instytucje finansująca, między innymi przez Ministerstwo Kultury, a więc z
dużego zakresu tak i tak musimy się wywiązać. Budynek starej szkoły, ta rewitalizacja części miasta,
rewitalizacja obiektu budynku starej szkoły, ale też wcześniej wykonanego budynku komunalnego,
który jest przy ulicy Chełmowskiej te pierwsze prace, które były wykonane to dobiega końca. My w tej
chwili jesteśmy tutaj na etapie przygotowywania tych jednostek i w okresie jesiennym, tak to określę
placówka  rozpocznie  swoją  działalność,  czyli  Środowiskowy  Dom Samopomocy  i  Centrum Usług
Społecznych.  Trwa  procedura  wyboru  pracowników  tak,  a  więc  rekrutacja  na  dyrektora
Środowiskowego Domu Samopomocy na opiekunów i tą procedurę tutaj prowadzimy bezpośrednio
jako urząd, jako Miejsko-Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej  tak,  bo w części  jest to strukturze
urzędu, częściowo w strukturze Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, także tutaj nad tym
czuwa  głównie  pani  dyrektor  Krystyna  Cysewska  i  pani  sekretarz  Mariola  Rodzeń  ze  swoimi
współpracownikami. I to jest też tak, że trochę nowych młodych osób znajdzie zatrudnienie, też na
pewno znajdą zatrudnienie osoby, które zyskały już doświadczenie w Warsztatach Terapii Zajęciowej,
bo tam pracowały chociażby na różnych zastępstwach, no ale też w konkursach startują osoby spoza
naszej gminy i takie osoby również będą zatrudniane, bo największy problem jest z kwalifikacjami, bo
na opiekunów no tych zgłoszeń jest bardzo dużo, ale połowa czy nawet więcej to po prostu brak
kwalifikacji ze względów formalnych te osoby nie będą mogły być dopuszczone. Wymóg też jest taki,
że na tych niektórych stanowiskach jest po prostu konieczność już wcześniejszej pracy z osobami
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chorymi  umysłowo,  a  więc  tutaj  osoby  nieraz  mają  kwalifikacje,  wykształcenie,  ale  brak  tego
doświadczenia,  to jest trochę kłopotliwe, nieraz okazuje się,  że mogą być osoby ciekawe, które,
ciekawe do może niepoprawne słowo, ale które spełniałyby się w tej pracy, ale brak tego pewnego
doświadczenia, ale to są rzeczywiście ten wymogi, które no wynikają z pewnych przepisów prawa. Ale
mam nadzieję, że to się wszystko dobrze zakończy, będziemy mogli jesienią z tym wszystkim ruszać.
Myślę, że obiekt jest ładny, zawsze to podkreślam, cieszę się, że zrewitalizowaliśmy budynek starej
szkoły, to wartość około 5 milionów złotych tak, z dużym dofinansowaniem, bo około 4, także bardzo
się z tego cieszę i tutaj dziękuję i panu Wojewodzie za udział w tej inwestycji, i panu Marszałkowi
Województwa Pomorskiego, bo to są i fundusze unijne i fundusze rządowe, że możemy to tak ładnie
pospinać. To proszę państwa tyle, bo jest wiadomo dużo tych drobnych zadań inwestycyjnych, zadań
bieżących, ja nie będę tego wszystkiego też przytaczał, bo jeżeli takie kwestie są to czy na komisjach
bezpośrednio też państwo jako komisję się spotykacie to w tym zakresie co was interesuje, dotyczy,
to  jak  najbardziej  w  trakcie  tych  spotkań  można  dopytać  i  bezpośrednio  też  z  moimi
współpracownikami sobie te poszczególne kwestie wyjaśniać. Będziemy we wrześniu organizować
zebrania wiejskie sołeckie. Oczywiście jeżeli będzie to możliwe, że nie będzie kolejnej fali pandemii,
no chcielibyśmy, żeby to odbyło się w normalnym trybie, w normalnej procedurze. W drugiej połowie
sierpnia  będzie  narada  sołtysów,  ale  też  przed  naradą  sołtysów  tutaj  wspólnie  z  moim
współpracownikami chciałbym przeprowadzić spotkania też indywidualne z sołtysami,  aby ustalić
zakres, który będzie planowany z funduszu sołeckiego, co warto zrealizować, żeby wspólnie zderzyć te
nasze propozycje, tutaj często też państwo jako radni uczestniczycie w tych rozmowach, a więc też do
tego kontaktu zachęcam to potem łatwiej  jest  podejmować decyzje czy zatwierdzać ten budżet.
Proszę państwa, został przeprowadzony konkurs Piękna Wieś Pomorska i zagroda państwa Sylwii i
Jana  Szczepańskich  z  Czarnowa  wygrała  etap  gminny  i  powiatowy  i  awansowała  do  etapu
Wojewódzkiego, także tutaj już gratuluję. Cieszy to bo, bo te nasze posesję rolnicze, nagrody no
wędrują zawsze na etap wojewódzki tak, to to cieszy i warto to podkreślić, zawsze to podkreślam
mówiąc o działalności na terenie naszej gminy czy działalności w gospodarstwie, ale że szczególna
jest  ta  działalność  rolnicza  i  mamy  dużo  prężnych  gospodarstw  i  przy  tej  ilości  pracy,  że  te
gospodarstwa, ci rolnicy znajdują czas na takie uporządkowanie tych swojej posesji, że można się nimi
jeszcze dalej pochwalić, to bardzo cieszy, a na pewno takich posesji jest sporo, które kwalifikują się do
takich wyróżnień, także kibicujemy, aby abyśmy mieli kolejną posesję na etapie wojewódzkim na
podium. Proszę państwa, są prowadzone kontrole w zakresie gospodarowania odpadami na terenie
nieruchomości. W lipcu pracownicy urzędu prowadzą kontrole w zakresie przestrzegania i stosowania
przepisów  prawa  w  zakresie  utrzymania  czystości  i  porządku  na  terenie  gminy  Brusy,  w  tym
posiadanie umów i  dowodów uiszczania opłat za usługi  odbioru odpadów komunalnych. Kontrolą
objęte są nieruchomości między innymi obiekty produkcyjne, usługowe, handlowe, warsztaty, biura,
sklepy, obiekty wykorzystywane do celów letniskowych, ta kontrola też musi być w zakresie wywozu
tych nieczystości płynnych, bo jednak zauważamy, że jest z tym jeszcze przez cały czas problem tam,
gdzie nie ma kanalizacji sanitarnej chociaż jesteśmy gminą bardzo skanalizowaną, ale tam gdzie nie
ma,  no  to  jest  obowiązek  wywożenia  tych  odpadów  płynnych  tak,  ścieków  do  oczyszczalni,  a
niekoniecznie  tak  się  dzieje,  także ja  też  dzisiaj  za  pośrednictwem mediów apeluje  do naszych
mieszkańców, aby tego przestrzegać, żeby to niekoniecznie wychodziło w trakcie kontroli, ale żeby
samemu  się  nad  tym  zastanowić  i  żeby  te  ścieki  gdzieś  tam  nam  do  lasów  nie  trafiały  czy  w  inne
miejsca. Proszę państwa, prowadzimy przez cały czas wykupy gruntów pod ścieżkę rowerową do
Zalesia,  ale  to  już  taki  ostatni  zapis  powinien  odbyć  się  5  sierpnia,  teraz  w  lipcu  5  zapisów
notarialnych, w sumie pod ścieżkę rowerową przyjmiemy około 20.000 m kw, a więc spora część
gruntu i to już wiele razy podkreślałem, że to są duże wydatki to to podaje jako przykład, ale przy
wszystkich inwestycjach drogowych, takich już, które są z pozwoleniem na budowę, gdzie uzyskujemy
właściwe  parametry  to  też  takie  koszty  dodatkowe  związane  z  wykupami  są  ponoszone.  W
najbliższym czasie odbędzie się Międzynarodowy Festiwal Folkloru Kaszubskie Spotkania z Folklorem
Świata, w ubiegłym roku to mieliśmy chyba tylko Jarmark Kaszubski, który się odbywał, w tym roku
mamy 2 dni festiwalu z zespołami polskimi, zespoły zagraniczne będą w takiej wersji video, a więc też
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będzie można obejrzeć na telebimie te zespoły, a więc festiwal jest w piątek i w sobotę, ale do tej
edycji  włączyły się również samorządy z Czerska, Kościerzyny, Karsina i  Chojnice to jako spółka
promocja regionu Chojnickiego, ale będziemy też mieć zespół w piątek Varius Manx i w sobotę zespół
Baciary, myślę grupy rozpoznawalne, także zachęcamy mieszkańców, turystów, gości do udziału w tej
uroczystości i zrobimy to tak, żeby dostosować się do wszystkich wymogów tych, które wynikają z
pandemii to do czego musimy się dostosować, ale myślę, że tutaj z udziałem wszystkich służb i
instytucji, które przy tym są, uda nam się to przeprowadzić, także dziękuję swoim współpracownikom
na czele z Centrum Kultury i Biblioteki za przygotowaną organizację tych imprez. Proszę państwa, coś
mi jeszcze uciekło, jest też organizowana taka akcja Droga do Zdrowia z PZU. W sobotę i w niedzielę
w godzinach od 9:00 do 19:00 na placu przy Urzędzie Miejskim będzie prowadzona ta akcja, myśmy tą
informację już rozpropagowali  za pośrednictwem mediów czy w trakcie,  to jest  również mediów
ogólnokrajowych  nawet,  ale  też  za  pośrednictwem  ogłoszeń  parafialnych  w  naszych  kościołach,
zachęcamy do udziału w tej akcji, bezpłatne badania i konsultacje z lekarzami. Nie będę tego tutaj
szczegółowo teraz przytaczał  ale proszę żeby się zapoznać to jest  taka jedyna akcja w naszym
województwie pomorskim, także tutaj pod patronatem Wojewody Pomorskiego. Cieszymy się, że to
właśnie odbywa się w Brusach, ale to jest dla mieszkańców miasta, turystów, wszystkich ludzi z
zewnątrz, którzy będą mogli przyjechać. Zawsze obawiam się tego, ile osób będzie tak, bo to jest
jakby bez rejestracji tak, ale mogą być takie momenty, że tych ludzi nagle będzie bardzo dużo. Mam
nadzieję, że też nie będą mieszkańcy zawiedzeni, że to organizacyjnie uda się jakoś wszystko tak
uchwycić, żeby no wszyscy chętni mogli z tego skorzystać, ale też przy okazji prowadzimy akcje
związane jako gmina ze szczepieniem, w budynku urzędu miejskiego w piątek, sobotę, niedzielę też
zachęcam tych, którzy z państwa chcieliby się zaszczepić. Ten poziom zaszczepień na teraz można
powiedzieć to jest w gminie Brusy no prawie 35% w pełni zaszczepionych tak, to nie jest wynik
wysoki, zawsze ten wyniki są lepsze, gdzie są miasta tak, na obszarach wiejskich jest podejście trochę
inne do tej kwestii, ale osoby, które chcą się zaszczepić, zachęcamy do udziału. Też zachęcam do
dokonania spisu powszechnego, bo jesteśmy zobowiązani, aby się spisać. Tutaj już mamy lepsze
wyniki,  bo mamy prawie 66% rodzin się spisało także bardzo ładnie, to nam 33% zostało także
zachęcam, to przy okazji tych imprez, które się odbywają, również biuro spisowe funkcjonuje. Też z
inicjatywy pana wojewody na tą akcje Droga do Zdrowia z PZU na trasie Leśno -  Brusy będzie
kursował bus, który nieodpłatnie przewiezie mieszkańców, zbiórki  będą przy kościele w Leśnie o
godzinie 11.00, 15.00 i 17:00 tak, aby osobom, które nie posiadają własnego transportu w tym czasie
umożliwić też dojazd do Brus. W dniach od 14 do 16 września w Starostwie Powiatowym w Chojnicach
odbędzie się kwalifikacja wojskowa mężczyzn z terenu miasta i gminy Brusy urodzonych w 2002 roku
oraz urodzonych w latach 1997-2000, którym dotychczas nie została nadana kategoria do czynności
służby wojskowej. Panie kwalifikacji poddane zostaną 20 października. Tak patrzę rocznik 2002, jakie
to  młode  pokolenie,  ile  to  ten  czas  nam wszystkim  płynie.  Proszę  państwa,  też  jak  wcześniej
sygnalizowałem dokonuję pewnych zmian organizacyjnych i w urzędzie miejskim one zawsze się też
odbywają,  może,  praktycznie  co  roku  są  jakieś  zmiany,  ale  pewnie  te  są  teraz  trochę  takie
poważniejsze, ponieważ nastąpiła zmiana na stanowisku dyrektora Wydziału Komunikacji Społecznej
w Urzędzie Miejskim w Brusach. Ten wydział będzie prowadził trochę szerszą działalność, bo również
te sprawy społeczne, tą politykę społeczną, a więc taką i współpracę z Miejsko-Gminnym Ośrodkiem
Pomocy Społecznej, to do tej pory w dużym stopniu nadzorowała też pani Sekretarz, oczywiście tak
będzie też nadal, ale no ten Wydział Komunikacji będzie prowadził trochę szerszą działalność. Tym
dyrektorem została pani Angelika Rzeczkowska, która była do tej pory dyrektorem żłobka, w żłobku
obecnie jest stanowisko powierzone pani Joanne Wróblewskiej to jest jako pełniącej obowiązki, która
od samego początku jest pracownikiem żłobka. I tutaj możliwe, że docelowo będzie przeprowadzony
jeszcze konkurs też na to stanowisko, ale to też jest taki okres dla tej nowej pani dyrektor jak sprawdzi
się na tym stanowisku bo jest to dla nas bardzo ważna placówka i też dobry kontakt z rodzicami i
współpracownikami, a więc też życzę żeby to wszystko dobrze funkcjonowało. Jeszcze rzecz proszę
państwa Wydział Gospodarki Przestrzennej, który prowadziła pani dyrektor Magdalena Zakrzewska –
Posieczek,  w  tym  ten  wydział  został  podzielony,  pani  dyrektor  pozostał  zakres  planowania
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przestrzennego, to jest szeroki zakres. Natomiast ta część gospodarki komunalnej została wyłączona i
dyrektorem wydziału  Gospodarki  Komunalnej  jest  mój  zastępca  pan  Krzysztof  Gierszewski,  czyli
bardziej  ta sfera komunalna jest  tutaj  bezpośrednio pod zastępcą.  To mogę powiedzieć też tak,
jesteśmy trochę podzieleni, bo tak jak powiedziałem zastępca tą część komunalną, oczywiście to też
jest w jakimś tam stopni i zakres inwestycyjny, bo tutaj są między innymi drogi tak czy różne obiekty
nasze komunalne, ale tych spraw też jest bardzo dużo. Natomiast te sprawy społeczne to tak jak do
tej pory bardziej nadzór po stronie pani Sekretarz, natomiast ja bliżej będę zadań inwestycyjnych,
bliżej finansów tej strony takiej i funduszy zewnętrznych, bo no to jest też ten zakres coraz szerszy, a
zmiany po prostu pewne też muszą być no w celu po prostu sprawnego działania urzędu. Na pewno
będą jeszcze też  kolejne zmiany,  one są  i  na  poszczególnych stanowiskach,  nie  będę tego też
wszystkiego wymieniał. Jesteśmy w trakcie też wyboru dyrektorów szkół. W dniach 6 i 7 lipca zostały
przeprowadzone konkursy na dyrektorów szkół szkoły podstawowej w Czyczkowach, Przedszkola nr 1
w Brusach, szkoły podstawowej w Zalesiu, w Lubni i w Leśnie. Zostali wyłonieni dyrektorzy w tych
szkołach w Czyczkowach pani Krystyna Teca, Przedszkole nr 1 pani Mariola Różycka, w Lubni pani
dyrektor Wioletta Ryduchowska, Leśno pani dyrektor Anna Klonowska - Dorszyńska. Nie wyłoniliśmy
dyrektorów w Zalesiu i w Czapiewicach, ale tutaj jestem przekonany, że w okresie sierpnia uda nam
się to wszystko dopiąć i dyrektorzy w tych szkołach będą wyłonieni. To proszę państwa może tyle,
bardzo serdecznie dziękuję za uwagę. Dziękuję.

Przewodniczący  Rady  -  Dziękuję  bardzo  panu  Burmistrzowi  za  przestawienie  informacji  o
podejmowanych działaniach. Proszę państwa, jeżeli nie ma pytań do przedstawionej informacji, a jest
pytanie, bardzo proszę, pan Marcin Cysewski.

Radny Rady Miejskiej  Marcin  Cysewski  -  Panie  Przewodniczący,  wysoka Rado,  panie  Burmistrzu,
zostałem poproszony przez mieszkańca o dopytanie się, wspominał pan tutaj o ulicy Kalwaryjnej, czy
będzie  tam  chodnik,  czy  ewentualnie  jakaś  ścieżka  rowerowa,  bo  takie  suchy  dochodziły,  że
wykonawcy  albo  nie  widzieli,  albo  mówią  po  prostu  nieprawdę,  że  czegoś  takiego  nie  będzie.
Natomiast następne pytanie mam odnośnie, na poprzedniej sesji jakby miał być wystosowany wniosek
do powiatu odnośnie sadzonek, które to powiat, których to powiat nie chce jakby uwzględniać w
dokumentach i rolnicy poszkodowani przez nawałnice co potracili lasy a posadzili, odnowili nie mogą
otrzymać  jakby  dofinansowania,  czy  to  pismo,  z  tego  co  wiem,  że  wyszło  to  pismo  aczkolwiek
chciałbym je też może i mieć do wglądu co było w tym zawarte i ewentualnie też odpowiedź z powiatu
jaka jak jakby przyszła oczywiście.  No następne tutaj  wspomniał  pan,  że jako komisja rolnictwa
rzeczywiście byliśmy w PSZOKU przy oczyszczalni jakby taką robotą wizytacją, ładnie to naprawdę
wygląda,  jest  czysto,  schludnie,  na  pewno  będzie  bardziej  uporządkowane  to  wszystko,  to  to
niezmiernie cieczy, te inwestycje. Ja bym tak chciał jeszcze nawiązując do takich wizytacji roboczych,
dobrze by było może nawet jako wszyscy radni, żeby żebyśmy mogli zobaczyć wszystkie inwestycje,
nie tylko, że jako jesteśmy z komisji to jesteśmy do tego działu i nigdzie więcej. Ja bym chętnie
zobaczył czy po starej  szkole ten dom DPS czy żłobek, w którym też jeszcze nie miałem okazji
zobaczyć, czy jakieś drogi, co się, taką po prostu wizytację roboczą można by było póki jest jeszcze
jest, nie ma takich ograniczeń może się przejść, jako wszyscy czy z sołtysów nawet zaprosić, czy
porozmawiać z mieszkańcami, czy mi się to podoba, czy też nie. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo. Panie Burmistrzu.

Burmistrz Brus - Proszę państwa, jeżeli mówimy o ulicy Kalwaryjnej to jest to realizowany zakres
związany z odwodnieniem miasta, czyli budowa kolektorów deszczowych. Przy okazji porządkowane
są kwestie związane z kanalizacją sanitarna czy z siecią wodociągową, nieraz są jakieś kolizje, nieraz
jest potrzebna wymiana pewnych odcinków tak, mamy kanalizację ogólnospławną, która jest wtedy
likwidowana, rozdzielana czy po prostu nieraz jakiegoś kolektora brakuje. To, co jest robione jako
nawierzchnia to są to prace odtworzeniowe i  powiem tak, to co w tym projekcie udaje nam się
podciągnąć pod wydatki kwalifikowane to jest realizowane, a naprawdę proszę uwierzyć, że tak i tak
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bardzo dużo udaje nam się podciągnąć, bo to nie jest takie proste, bo nieraz byśmy sytuacje, że
kolektor tam jest na jakiejś szerokości, a więc powinienem być odtwarzany jakiś tam odcinek, a reszta
jest niekwalifikowany, tutaj przy tych wykopach, które są, przy tym zakresie prac to jest odtwarzana
praktycznie  cała  nawierzchnia  i  chodniki,  które  były.  Natomiast  pewne  elementy  dokładamy  i
rzeczywiście tam są budowane ulice na osiedlu Słonecznym, gdzie jest pełna infrastruktura, natomiast
w ulicy Kalwaryjnej tak, nie ma chodnika, nie ma ścieżki i to jest jakby kolejny element, ale musi być
to tak wykonane, że tą ścieżkę i ten chodnik będziemy mogli do tego docelowo dołożyć tak, tylko już
po prostu w innych programach z innych funduszy. Wiecie państwo, że przejęliśmy też drogę tą
powiatową od powiatu tak i to jest nasza droga i też będziemy dalej poszukiwać na to pieniędzy, aby
zrobić to też z dofinansowaniem, bo rzeczywiście tam nie tylko chodnik, ale żeby mieć ciągłość ścieżki
rowerowej tak w kierunku Małego Gliśna, tak musi być to przygotowane, także to mamy na uwadze
realizując tą inwestycję, że w kolejnym etapie będzie mogło być to dołożone, że ja tak i tak cieszę się,
że że jest tyle. Też będą pojawiać nam się pewne wydatki dodatkowe, bo gdzieś tego krawężnika na
przykład no nie było, ale chcemy go dołożyć tak, i często niekoniecznie zapłacimy za to wykonawstwo
wysokie stawki, ale przede wszystkim za materiał, i to się nawet nam kalkuluje to zrobić, także jest to
pod jakąś kontrolą, to że nie będzie w pełni chodników w tym etapie, no to jest to prawdą. To jest tyle.
Drugie pytanie dotyczące tego pisma, które zostało wysłane do powiatu bezpośrednio z Wydziału
Środowiska i Rolnictwa, wydziału, które prowadzi pan Zbigniew Lemańczyk, ale tej odpowiedzi chyba
jeszcze nie ma. Tutaj współpracownicy rzeczywiście pokazują, że nie ma tego pisma jeszcze, także jak
najbardziej, to proszę może nawet bezpośrednio jeżeli pana interesuje treść, co wyszło, to bardzo
proszę podejść do pana Zbyszka Lemańczyk, a on udostępni to. Natomiast kiedy będzie odpowiedź to
to możemy przekazać panu czy państwu zainteresowanym. Natomiast proszę państwa cieszę się, że
jako komisja byliście na, w tym miejscu, gdzie ten Punkt Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych
powstaje, bo mieliście to sobie założone w programie, ale oczywiście jak najbardziej, bo ja tego ani nie
sprawdzam,  ani  w  to  nie  ingeruje  i  państwo  jako  radni  możecie  sobie  jechać  na  którąkolwiek
inwestycje, chcecie i ja do tego nawet zachęcam, czy to w ramach jakby różnych, różnych komisji, ale
to już jest sprawa organizacyjna rady tak, tutaj czy też z panem przewodniczącym czy państwo jak
jesteście w komisach, żeby to swoim przewodniczącym zasygnalizować tak, i jak najbardziej można
umówić się bezpośrednio z pracownikami czy dyrektorami najlepiej by poszczególnych wydziałów, w
skład których te obiekty jakby chodzą i jeżeli jest czas i ochota to po prostu zachęcam do tego, bardzo
proszę, ale to już jest państwa inicjatywa. Oczywiście nieraz jest tak, że gdzieś tam są jakieś budowy i
niekoniecznie  jest  tak,  że  w danym momencie  się  wchodzi  i  ci,  którzy bezpośrednio  inwestycje
prowadzą, czyli my jako prowadzimy sobie tam wchodzimy, ale niekoniecznie jakby w każdej chwili,
bo to, bo to nieraz trzeba też uzgodnić i za budowę odpowiada wykonawca tak, kierownik budowy i
prawidłowo na niektórych obiektach powinien być i ten kask, i tak dalej tak, a dzisiaj to jak jest ten
kask to i dezynfekcja, i tak dalej, a więc wykonawca może po prostu na tą budowę bez przygotowania
nie wpuścić, bo gdyby się coś stało to on za to odpowiada tak, że wpuścił na budowę, bo my, tak jak
mówimy często przekazujemy plac budowy wykonawcy i za to, co dzieje się na placu on odpowiada
tak i nie to jest, że nawet jako pracownicy jesteśmy na tych budowach tak, coś tam nadzorujemy,
przeglądamy, ale też musimy się dostosować do pewnych wymogów tak, bo gdyby komuś się coś
stało to to ponosi odpowiedzialność wykonawca, a więc jak najbardziej, ale to nie wszystkie takie
budowy, są większość, że nie ma po prostu problemu. A to jest wszędzie, gdzie są jakieś wykopy,
gdzieś jest jakaś koparka, no wypadki się zdarzają i to jest zrozumiałe, no ale to państwo, nie muszę
tego tłumaczyć, ale w celu takiego wyjaśnienia. Także można się umówić, jak najbardziej, pewnie,
zachęcam,  bo  zawsze  też  powtarzam to  sołtysom czy  nawet  mieszkańcom,  żeby  zerkali  na  te
inwestycje i jeżeli coś jest nie tak, to żeby sygnalizować w trakcie póki można, bo im więcej oczu tym
nieraz lepiej, nieraz coś projektantowi nie wyjdzie, nieraz coś wykonawcy i takich sytuacji mamy
bardzo dużo, bo nieraz ktoś coś zauważa i będzie o tym mówił na koniec jak już jest za późno, także
takie sygnały też są potrzebne. Oczywiście to to jest tak, że gdzieś tam zawsze jest pewna granica i to
każdy to swoje miejsce w tej, propozycjach i decyzyjności musi też znać, ale to są nasze inwestycje
publiczne, społeczne, a więc robimy to dla nas wszystkich, mieszkańców i i i pewnie zawsze będę się
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cieszył, kiedy zakończymy inwestycje i nie będzie do niej uwag, czy będzie jak najmniej tak, tak, żeby
to przeprowadzić. Są często sytuacje takie, że jest opracowany projekt, dokumentacja a trzeba coś
zmienić. Chyba nie ma budowy, żebyśmy czegoś nie zmieniali, nieraz wiąże się to i z dodatkowymi
kosztami, bo trzeba zmienić, ale lepiej na etapie jeszcze projektu czy wykonawstwa aniżeli później na
to patrzeć i być przez wszystkie lata niezadowolonym, że jednak można było to zmienić. I dużo takich
sytuacji, jest najwięcej takich trudnych do zrozumienia przez mieszkańców, nieraz kierowców, to jeżeli
przebudowywany są skrzyżowania, które są robione zgodnie z przepisami, one często są węższe czy
są inne łuki na zakrętach, na skrzyżowaniach, to też, żeby to było zgodnie z przepisami, ale żeby było
to funkcjonalne i tu nieraz z projektantami się rzeczywiście, też tak to określę boksujemy o to, bo
chcemy, żeby to było też z jednej strony bezpieczne, ale też funkcjonalne. Dziękuję bardzo.

Ad. 5.

Przewodniczący Rady - Dziękuję. Proszę państwa, przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad.
Informacja z działalności komisji stałych Rady Miejskiej. W dniu dzisiejszym przed, bezpośrednio przed
sesją  odbyło  się  wspólne  posiedzenie  komisji  stałych,  wszystkich  komisji.  Tematem dzisiejszego
spotkania było omówienie uchwał przygotowanych na dzisiejszą sesję. Wiem, że też odbywały się też
inne  spotkania.  Bardzo  proszę  panie  i  panów  przewodniczących  komisji  o  zgłaszanie  się  do
wypowiedzi na temat działalności komisji stałych. Bardzo proszę, pan Tomasz Dorszyński.

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Środowiska Tomasz Dorszyński - Panie Przewodniczący, wysoka
Rado,  szanowni  Państwo,  Komisji  Rolnictwa  i  Środowiska  w  okresie  międzysesyjnym  odbyła  2
posiedzenia. Pierwsze z nich w dniu 22 lipca, mieliśmy spotkanie wyjazdowe, ale już wszyscy państwo
wiecie gdzie, pan Burmistrz w swoich informacjach wspomniał, że byliśmy w Zakładzie Gospodarki
Komunalnej, później pan Marcin Cysewski, także tajemnicy już nie ma. Komisja nie wniosła żadnych
uwag jeśli  chodzi  o  nowo wybudowany obiekt.  I  w  dniu  dzisiejszym drugie  posiedzenie  komisji
wspólnej wszystkich komisji stałych - analiza materiałów przygotowanych na dzisiejszą sesję, dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo. Pozostałe komisje odbywały dzisiaj posiedzenie wspólne.

Ad. 6.

Przewodniczący Rady - w takim razie jeżeli nikt się nie zgłasza przystępujemy do kolejnego punktu
porządku obrad, podjęcie uchwał w sprawach.

Ad. 6a.

Przewodniczący Rady - Pierwsza, pierwszy projekt uchwały w sprawie zasad udzielania dotacji na
prace konserwatorskie,  restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru
zabytków.  Przewodniczący  Rady  przedstawił  projekt  uchwały.  Proszę  państwa,  uchwała  ta  była
podejmowana na poprzedniej sesji jednakże wpłynął, wpłynęła uchwała kolegium Regionalnej Izby
Obrachunkowej w Gdańsku z dnia 15 lipca, które orzekło o nieważności paragrafu 5 ustęp 2 uchwały.
W związku z tym przygotowano również na dzisiejszą sesję uchwałę, która zmienia w bardzo drobnej
części,  ponieważ  w  poprzedniej  uchwale  był  zapis  w  paragrafie  5  ustęp  2,  że  dotacja  może  być
również udzielona w wysokości do 100% nakładów koniecznych natomiast zdaniem Regionalnej Izby
Obrachunkowej jest to nie do końca precyzyjny zapis, więc wprowadzono zapis, że dotacja może być
udzielona w wysokości 100% nakładów, konkretnie formuje ten, tą możliwość, wysokość udzielenia
dotacji. I na dzisiejszą sesję taki projekt uchwały został przygotowany, w pozostałej części on jest
dokładnie taki sam jak na poprzedniej sesji, która została, która odbyła się 23 czerwca tego roku. Czy
ktoś z państwa chciałby zabrać głos w sprawie projektu tej uchwały? Nie widzę, w takim, proszę
bardzo, pan Marcin Cysewski.
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Radny Marcin  Cysewski  -  Panie  Przewodniczący,  wysoka  Rado,  panie  Burmistrzu,  mam takie  w
zasadzie  krótkie  pytanie  czy  my  jakieś  tutaj  limit  ustalamy  finansowy,  jakieś  ramy  finansowe  w
budżecie, bo to tak rozumiem, że można tam do któregoś tam września i to tak znienacka mogą
wpłynąć, bardzo dużo wniosków. Przeanalizowałem tutaj poszczególne punkty, że to nie musi być ta
dotacja udzielana, ale czy właśnie jakiś limit będzie obowiązywał. Dziękuję.

Przewodniczący Rady – Bardzo proszę Panie Burmistrzu.

Burmistrz  Brus  -  To znaczy,  proszę państwa,  to  jest  sytuacja  taka,  że są terminy na składanie
wniosków do końca września i na bazie wniosków jest konstruowany budżet i wtedy ustala się w
budżecie te kwoty jakie będą na zadania inwestycyjne, a więc kwota, która pojawia się w budżecie do
sfinansowania  wynika  z  wniosków jakby,  czy  co  chcemy  przyznać,  czego  nie  i  to  jest  tak  różnie  bo
przecież są lata, że tych wniosków nie mamy, nie mamy dużo inwestycji w rejestrze też zabytków, ale
wtedy jest ustalany ten poziom tak, także nie ma, nie ma tutaj jakiegoś takiego limitu. No ja cieszę
się, że tak i tak dużo rzeczy udało się też uregulować, że jednak zakres tutaj głównie przez nasze
parafie  został  zrealizowany  i  to  są  tak  jak  podkreślam  obiekty,  które  są  naszych  miejscowościach,
mamy, na terenie naszej gminy też są jakąś taką naszą wizytówką, nie tylko, że z tego korzystamy,
ale to jest też atrakcje a tak naprawdę turystyczna, jakaś promocja, bo każdy z naszych obiektów ma
też jakąś wartość architektoniczna, czy to Brusy, Leśno, Kosobudy, czy mamy o klasztor w Orliku
również i  każdy jest  z  jakiegoś okresu,  w jakimś okresie wybudowany i  posiada pewną wartość
historyczną, ale też sporo łatwiej jest pozyskać dofinansowanie na przykład w Leśnie chociażby, gdzie
ten  kościół  bardzo  przyciąga jakby  te  niektóre  instytucje,  które  środki  przyznają.  Większe  tutaj
problemy akurat w ostatnim czasie na pozyskanie dofinansowania miała parafia Kosobudy, bo w roku
ubiegłym  było  dofinansowanie  i  zrezygnowała  z  tego  dofinansowania,  ponieważ  nie  udało  się
otrzymać dofinansowania z innych instytucji. W tym roku jest podobnie sytuacja i te prace nie zostały
rozpoczęte, a więc możliwe, że znowu będzie się to przesuwało. A natomiast jeżeli mówimy też, no
Leśno  również  otrzymało  dofinansowanie  z  innych  instytucji,  z  Urzędu  Marszałkowskiego
Województwa Pomorskiego, Brusy to wiemy ta termomodernizacja z Narodowego Funduszu Ochrony
Środowiska, ale te pewne prace konserwatorskie to z naszym dofinansowaniem i można powiedzieć,
że  dzięki  temu,  że  w  Brusach  też  dofinansowaliśmy  mur  kościelny  to  parafia  wtedy  już  z  własnych
środków realizuje tą renowację muru przy cmentarzu, no który nie jest w rejestrze zabytków, ale
dzięki temu, że wsparliśmy i malowanie kościoła, i rewitalizację murów przy kościelnych to, co się
kwalifikuje, to co jest w rejestrze to to można powiedzieć jako ten swój udział duży jest chociażby w
tym  murze  cmentarnym  i  już  widać  jak  to  też  bardzo  pięknie  wygląda.  Nie  dużo  mamy  tej
architektury, dlatego jak nawet mówimy o budynku starej szkoły chociażby to to cieszy, że te obiekty
z cegły, których jest niewiele też otrzymują ten nowy blask. My jako gmina w rejestrze zabytków
mamy jeden obiekt jest pastorówka w Kosobudach, to był kiedyś jeden kompleks z kościołem tak, ale
ta pastorówka jest naszym obiektem i też byśmy chcieli to docelowo kiedyś odnowić, ale no mam
nadzieję,  że  będzie  to  możliwe,  jeżeli  też  z  zewnątrz  pozyskamy  dofinansowanie  i  to  tyle,  dziękuję
bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję, jeżeli nie ma pytań przystępujemy do głosowania. Kto z państwa
radnych jest za podjęciem uchwały, będzie to uchwała nr 217 w sprawie zasad udzielania dotacji na
prace konserwatorskie,  restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru
zabytków, kto jest  za proszę o podniesienie ręki,  dziękuję,  kto jest  przeciwny,  dziękuję,  kto się
wstrzymał, dziękuję. W głosowaniu brało udział 11 radnych, wszystkie głosy są za, w związku z tym
rada jednogłośnie podjęła uchwałę nr 217.

Ad. 6b.

Przewodniczący Rady - I druga uchwała przygotowana na dzisiejszą sesje w sprawie rozpatrzenia
skargi na Burmistrza Brus. Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały.  Proszę państwa, tak jak
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wszystkie skargi najpierw procedura jest taka, że rozpatruje ją Komisja Skarg, Wniosków i Petycji,
komisja ta przygotowuje propozycje rozstrzygnięcia danej skargi, tak i tym razem komisja spotkała się
i ustaliła stan faktyczny i zaproponowała uchwałę. Może tylko przedstawię skargę. Przewodniczący
Rady przedstawił treść skargi. Bardzo proszę w tej chwili pana przewodniczącego zastępcy, Zastępcy
Przewodniczącego komisji Skarg, Wniosków i Petycji pana Marka Zblewskiego o przedstawienie, o
przedstawienie stanowiska komisji. Bardzo proszę.

Zastępca  Przewodniczącego  Komisji  Skarg,  Wniosków  i  Petycji  Marek  Zblewski  -  Panie
Przewodniczący, szanowni Radni, panie Burmistrzu, odnosząc się do skargi, która wpłynęła do Rady
Miejskiej, ona wpłynęła w dniu 30 czerwca bieżącego roku za pośrednictwem poczty elektronicznej,
dotyczyła,  skarżącego  na  przewlekłe  i  biurokratyczne  oraz  nieterminowe  rozpatrywanie  przez
Burmistrza  Brus  wniosków  dotyczących  podjęcia  działań  zmierzających  do  zwiększenia
bezpieczeństwa mieszkańców w miejscowości Brusy-Wybudowanie, a także bezpieczeństwa pieszych i
zmotoryzowanych użytkowników korzystających się w ciągu pieszo-rowerowego oraz na drogi gminnej
Kosobudy-Żabno. Komisja Skarg, Wniosków i Petycji na posiedzeniu w dniu 9 lipca bieżącego roku
ustaliła stan faktyczny. I  tutaj dłużej nie będę może całego uzasadnienia przytaczał,  czytał tylko
odniosę się skrótowo, przedstawię państwu ustalenia, które komisja zawarła na spotkaniu. Skarżący
we wniosku z dnia 10 sierpnia 2020 roku, data wpływu do urzędu 17 sierpnia zwrócił się do burmistrza
Brus o podjęcie działań zmierzających do zwiększenia bezpieczeństwa w ruchu drogowym na wyżej
wymienionej  drodze  Brusy-Wybudowanie.  Burmistrz  pismem  z  dnia  25  września  2020  roku
poinformował,  iż w wyniku realizacji  inwestycji  w latach 2018- 19 droga, o której  mowa zyskała
nawierzchnię  bitumiczną,  to  znacznie  poprawiło  komfort  jazdy  na  wspomnianej  drodze,  piesi
rowerzyści przed realizacją inwestycji poruszali się po jezdni gruntowej, co zwiększało wówczas ryzyko
wypadków z ich udziałem dlatego w celu poprawy bezpieczeństwa w ramach budowy drogi na całej
długości powstał ciąg pieszo-rowerowy oraz dodatkowo jest on oddzielony pasem zieleni, a w obrębie
skrzyżowań, na których trzeba zachować szczególną ostrożność znajdują się oświetlone przejścia dla
pieszych oraz występują znaki  z  ograniczeniami prędkości.  Już 16 września 2020 roku Komenda
Powiatowa Policji w Chojnicach poinformowała burmistrza Brus, że funkcjonariusze Wydziału Ruchu
Drogowego są dyslokowani, kierowani na wymieniony rejon celem zapewnienia bezpieczeństwa w
ruchu drogowym i wykonywany jest pomiar prędkości, jak również ujawnione są inne wykroczeń czy
też przestępstwa na, w tym rejonie. W związku ze zgłaszanymi przez skarżącego, dotyczące łamanie
przepisów  ruchu  drogowego  poprzez  przekraczanie  dopuszczalnej  prędkości  na  obszarze
zabudowanym burmistrz Brus 20 października 2020 roku zwrócił się do Komendy Powiatowej Policji w
Chojnicach z prośbą o kontynuowanie patroli  Wydział  Ruchu Drogowego na wyżej  wymienionym
odcinku drogi. W dniu 3 listopada 2020 roku skarżący nie zgadzając się ze stanowiskiem burmistrza
Brus  przesłał  kolejny  wniosek  wskazując  na  fakt  niedotrzymania  przez  Burmistrza  Brus  terminu
zawiadomienia o sposobie załatwienia wniosku oraz potrzymał postulaty zgłaszane we wniosku z dnia
10 sierpnia 2020 roku. W wyniku kolejnego wniosku skarżącego burmistrz Brus postanowił przekazać
wniosek do Komisji Rozwoju Gospodarczego i Bezpieczeństwa Publicznego w Rady Miejskiej w Brusach
celem jego analizy, analizy. Komisja stwierdziła, iż w sprawie budowania dodatkowych przejść dla
pieszych,  progów  spowalniających  oraz  kontroli  inspekcji  transportu  drogowego  wniosek  jest
bezzasadny, a w sprawie miernika prędkości zaproponowano, komisja zaproponowała wówczas, że
sołectwo Brusy-Wybudowanie może rozważyć ten zakup w ramach środków z funduszu sołeckiego. W
dniu 19 lutego 2021 roku w burmistrz Brus podtrzymał swoje stanowisko na zgłoszenie postulaty,
skierowane z dnia 10 sierpnia 2020 powtórzone we wnioskach z dnia z dnia 3 listopada 2020 roku. 30
marca 2021 roku skarżący przesłał do wiadomości podziękowanie za dotychczasowe działania na
rzecz poprawy stanu bezpieczeństwa miejscowości Brusy-Wybudowanie skierowane do Komendanta
Powiatowej Policji  w Chojnicach, które jak podkreśla skarżący przyniosły pozytywny i  oczekiwany
skutek. Natomiast w dniu 9 kwietnia bieżącego roku, wpływ do urzędu 12 kwietnia bieżącego roku
skarżący  przesłał  ponownie  do  Burmistrza  Brus  wniosek  o  podjęcie  działań  zmierzających  do
zwiększenia bezpieczeństwa mieszkańców miejscowości, przez które przebiega droga użytkowników
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zmotoryzowanych korzystających z  drogi  oraz  pieszo-rowerowego.  Wskazał  wówczas na dzikiej  i
domowe zwierzęta, które są zagrożone, postulując dodatkowo o wyznaczenie dwóch dodatkowych
przejść dla pieszych,  znaki,  dodatkowe znaki,  ustawienie dodatkowych znaków w postaci  uwaga
dzieci,  uwaga dzikie  zwierzęta  domowe.  2  czerwca 2021 roku burmistrz  Brus  podtrzymał  swoje
stanowisko w zakresie obowiązującej organizacji ruchu na przedmiotowym odcinku drogi. W zasadzie
tutaj ta odpowiedź 2 czerwca została skierowana i tutaj nie będę dalej tutaj cytował bowiem to jest
zawarte tutaj obszernie w uzasadnieniu. Dalej komisja podczas rozpatrywania wniosku stwierdziła, że
nie  doszło  do  zaniedbania  lub  nienależytego  wykonywania  zadań  przez  Burmistrza  Brus  czy
pracowników Urzędu Miejskiego w Brusach nie doszło do naruszenia praworządności lub interesów
skarżącego.  Skarżący  w  prowadzonej  korespondencji  wyraża  swoje  niezadowolenie  z  treści
otrzymanych  odpowiedzi  pojawiając  oczekiwania  zawarte  we  wniosku  z  10  sierpnia  2020  roku.
Skarżący nie zauważa i pomija, iż wyniku realizacji inwestycji w latach 2018-2019 przebudowa drogi
gminnej na trasie Żabno-Kosobudy wraz z budową kanalizacji deszczowej oraz budową oświetlenia
drogowego na terenie gminy Brusy i jest bezpieczniej. Poprawił się komfort jazdy, na całej długości
powstał  ciąg  pieszo-rowerowy,  który  dodatkowo  jest  oddzielony  pasem  zieleni  a  w  obrębie
skrzyżowań, na który trzeba zachować szczególną ostrożność znajdują się oświetlone przejścia dla
pieszych.  Celem  zwiększenia  bezpieczeństwa  na  wyżej  wymienionej  drodze  Wydział  Ruchu
Drogowego Komendy Powiatowej Policji przeprowadza systematyczne kontrole prędkości. Dodatkowo
komisja  stwierdziła,  że  wszystkie  pisma  złożone  przez  skarżącego  dotyczyły  podjęcia  działań
zmierzających do zwiększenia bezpieczeństwa w ruchu drogowym i należy je traktować jako jeden
wniosek.  Należy  też  stwierdzić,  że  Komisja  nie  rozpatrywała  zagadnień  celowości  samych
skierowanych pism, skarg dotyczących przedmiotowej drogi. Tak na koniec należy też stwierdzić, że
samemu skarżącemu należy przyznać kierują nim pozytywne przesłanki,  ponieważ zależy mu na
poprawie bezpieczeństwa publicznego na tej,  na przedmiotowej  drodze,  tak jak prawdopodobnie
każdemu z nas tutaj obecnemu zależy na tym, żeby było bezpieczniej można było poruszać na jezdni i
w  tym zakresie  jego  może  postulaty  kierowane są  jako  pozytywne,  może  to  pozytywny odbiór
przyznać  się  panu  skarżącemu.  Ewentualnie  można  by  rozpatrzyć  pewne  kwestie  nowe,  jakieś
okoliczności, które pojawiły się na przedmiotowej jezdni, jakieś nowe zagrożenia, ewentualnie można
by do tego podejść ponownie, tutaj merytorycznie Komisja Rozwoju i Bezpieczeństwa Publicznego
mogą  ewentualnie  ponownie  przyjrzeć  się  pewnym  zagadnieniem,  nowym  zagrożeniom,  które
występują na tej jezdni,  które mogą wystąpić w przyszłości.  Tutaj nie ma żadnego ograniczenia,
komisja mogłaby zająć się tym, rozważyć ewentualnie pewne nowe zagrożenia a nawet też i zaprosić
samego skarżącego na komisji,  jeśli  wyszłaby taka konieczność i  wyjaśnienia skarżącemu pewne
zagadnienia. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, czy pan Burmistrz chciałby zabrać głos, czy ktoś z państwa,
bardzo proszę pan Michał Szczepański pierwszy się zgłosił tak.

Radny Rady Miejskiej  Michał  Szczepański  -  Tutaj  do  pana przewodniczącego komisji  skarg  dwa
pytania,  bo tutaj  mówi się,  dużo dat się wymienia,  jaki  jest  ustawowy termin na odpowiedź,  to
pierwsze pytanie i drugie pytanie tutaj też jakby pan skarżący pisze, że pozostaje w dyspozycji czy
brał udział w jakimś spotkaniu czy rozmawialiście z tym panem.

Zastępca Przewodniczącego Komisji Skarg, Wniosków i Petycji - Jeśli chodzi o spotkanie, które miało
miejsce 9 czerwca komisja nie poprosiła na spotkanie skarżącego ponieważ nie widziała potrzeby,
żeby wzywać czy też prosić na spotkanie z samego skarżącego. Dysponowała materiałami i pismami,
które są, tutaj kierowane były i na tej podstawie przeanalizowania podjęła swoją opinię, zawarła w
uzasadnieniu.  Jeśli  chodzi  o  terminy  tutaj  czy  zostały  przekroczone  czy  nie  przekroczone,  tutaj
komisja, w uzasadnieniu jest opisane, nie stwierdziła przekroczenia jakiś tutaj terminów, bowiem tutaj
jeśli chodzi o terminy w zasadzie można by przyjąć, że terminem tutaj, możemy przyjąć termin 30-
dniowy  na  udzielenie  odpowiedzi  osobie  zainteresowanej,  ale  też  jeśli  jest  sprawa  wymagająca
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dodatkowej  analizy,  przesłanie  dodatkowo  do  komisji  czy  przedyskutowania  z  innymi  jakimiś
podmiotami kwestii kierowanych przez zainteresowanego, to może ten termin być wydłużony nawet
do dwóch miesięcy i tutaj takie okoliczności były, że niektóre terminy były przekroczone o te 30 dni,
ale zmieściły się w granicach dwóch miesięcy i to jest to ustawowo zgodne z prawem i tutaj nie
zostały te terminy naruszone, tutaj nie jest wskazane czy coś jest bardziej skomplikowanego czy mniej
skomplikowane. Niektóre kwestie kierowane do urzędu są bardziej skomplikowane, niektóre mniej, i
tutaj trudno to określić. Na pewno te pisma kierowane przez skarżącego niektóre były, powiedzmy
wymagały konsultacji,  wymagały analizy przez tutaj jak komisja rozwoju analizowała przykładowo
niektóre zagadnienia, które były kierowane wymagały one konsultacji też pewnie z policją, pewnie i z
wydziałem tutaj jakimś drogowym, być może zasięgnięcie dodatkowej jakiejś opinii prawnej, trzeba
było w tych kwestiach, także tak to wygląda. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, pan Michał Szczepański ponownie tak. Ale teraz może pan
Dariusz Rutowski, bo pan Michał Szczepański już zadawał pytanie.

Radny Rady Miejskiej w Brusach Dariusz Rutowski - Szanowny panie Przewodniczący, wysoka Rado,
szanowny panie Burmistrzu, od czasu kiedy mieszkańcy Żabno Wybudowanie petycję mija prawie rok.
Od tego czasu było wiele pism złożonych przez tych mieszkańców, były dwie interpelacje, efekt jest
taki, że po roku rozmawiamy, tutaj rozpatrujemy skargę na działania pana burmistrza. Myślę, że w tej
sprawie powinien pan Burmistrz wykazać się dobrą wolą i może spotkać się z tymi mieszkańcami i
przedstawić swoje racje a także wysłuchać racji tych mieszkańców, nie tylko tych ujętych w petycji,
ponieważ podejrzewam, że to jest pierwsza petycja, którą pisali ci mieszkańcy może nawet nie do
końca dobre sformułowanie użyli  w tej  w tej  petycji.  Uważam, że tutaj  powinna być przez pana
Burmistrza wykazana dobra wola i po prostu spotkanie z tymi mieszkańcami powinno się odbyć, w
którym by pan Burmistrz przedstawił  swoje racje i  wysłuchał także ich, a najlepiej  jakby zostały
wypracowane wspólne jakieś konkluzje tego spotkania, to w którym by po prostu zaspokajały były
jakieś potrzeby tych mieszkańców co do bezpieczeństwa przy ich zabudowaniach. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję, czy od razu pytanie kolejne, tak pan Michał Szczepański jeszcze,
bardzo proszę.

Radny Michał Szczepański - No tak panie Przewodniczący, wysoka Rado, panie Burmistrzu. Panie
przewodniczący komisji skarg no wydaje mi się, że tutaj jednak, ja to tak ujmę, są jakby trzy wnioski.
O ile w pierwszym i w trzecim prawie ten termin został dochowany tych dwóch miesięcy, już mówimy
ten wydłużony termin, to w drugim na moim zdaniem nie do końca, bo pismo wpłynęło 3 listopada a
od pana skarżącego, natomiast 3 grudnia została równo 2 miesiące wystosowana tylko odpowiedź o
tym, że zostało przekazane do komisji, to nie była odpowiedź, to była tylko jakby stwierdzenie tylko,
że  rzeczywiście  trzeba  to  wydłużyć,  uważam,  że  to  powinno  być  już  zawarte  w  tych  dwóch
miesiącach, więc suma summarum jakieś przekroczenie było. Nie chciałbym tu, jakby, bo to chyba nie
jest istotą to kiedy na odpowiedź była, pewnie ten pan bardziej jest rozczarowany z tego powodu, jaka
ta odpowiedź była, i tutaj myślę, że to kolega ma dużo racji, że należałoby się może w pierwszym
etapie spotkać i po prostu powiedzieć mieszkańcom, że te rzeczy nie będą zrobione z jakich powodów,
bo większość tych rzeczy, które ten pan proponuje też nie uważam, że są bardzo ważne, gdzie tam
pewnie główny problem, istota tego problemu leży chyba jeszcze bardziej głęboko to, co często z
kolegą próbujemy forsować i też Burmistrz to dzisiaj ujął, że, w swojej wypowiedzi, że mieszkańcy
powinni tam spoglądać, że sołtysi i pewne rzeczy da się zmienić na etapie projektowania czy tam
przepraszam wykonawstwa, że można jakieś tam zmiany w projekcie zrobić. No ja jeszcze takiego
czegoś nie doświadczyłem, nieraz przychodziłem z jakimiś uwagami i nie tyle może do urzędu, więcej
tam jakby do powiatu, zawsze spotykam się ze ścianą, nie da się tego zrobić, nie da się tego zmienić i
czy ta istota nie leży tu, czy ta droga miała zasadność budowania, może ci mieszkańcy po prostu
woleli mieszkać przy gruntowej, bo pewnie byli świadomi, że jeżeli będzie na całości wyremontowana
to to będzie tam większy ruch i pytanie czy w przyszłości, jeżeli budujemy drogi czy nie szczerzej tego
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nie konsultować. Wiem, że często są terminy, że jest chwila na to, żeby napisać wniosek, ale tu jednak
chciałoby się powiedzieć a nie mówiłem, trzeba to szerzej konsultować z mieszkańcami, z sołtysami,
bo tych dróg mamy tyle do wybudowania, że naprawdę może są ważniejsze, nawet na terenie tych
samych sołectw, nie chce tu jakby wracać znowu do zmiany miejsc w budowie, także to wszystko,
dziękuję.

Przewodniczący Rady - Bardzo proszę, pan Marcin Cysewski.

Radny Marcin Cysewski - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, tak dokładnie, to czy moi przedmówcy,
tutaj radni powiedzieli tej skargi tak naprawdę w ogóle nie powinno tutaj być, bo podejrzewam, wręcz
jestem przekonany, że jeżeli by do takiego spotkania by doszło na miejscu rzeczywiście i to już nie
chciałbym wyrokować, czy ktoś tutaj czy ten skarżący ma tutaj dużo racji czy nie ma, na pewno część
tak,  na  pewno  części  może  nie,  bo  to  tak  zazwyczaj  jest,  że  jak  jest  droga  polna  progów
spowalniających mamy co to metr tak, bo jest dziura i nie da się szybko jeździć i ludzie psioczą, bo
jest i błoto i samochody się uszkadzają i jest kurz, teraz mamy nową drogę, jest ładnie równo no
niestety no ta noga na gaz sama się ciśnie i  ludzie rzeczywiście jeżdżą szybko i  tego się może
rzeczywiście  nie  da  do  końca  powstrzymać  i  ale  też  nie  możemy  tych  progów  wszędzie
spowalniających robić i  hamować tego ruchu jakby co kawałeczek, ale do czego, do czego tutaj
zmierzam, że takie rzeczy tak jak tutaj  Michał  przed chwilką powiedział,  te sprawy powinno się
załatwiać szybko, bo tutaj, mam tą skargę, że w międzyczasie pan Skarżący próbował się wielokrotnie
spotkać z panem burmistrzem czy telefonicznie, niestety zawsze bezskutecznie. Trochę wyjść panie
Burmistrzu do ludzi, trochę wyjść w teren, też zapraszałem do siebie, ścieżka rowerowa, sami żeśmy
wykosili, chcę podziękować naszemu sołtysowi panu Henrykowi Zblewskiemu, który też z wykaszarką
przyszedł i pan się pan Burmistrz się śmieje, proszę podjechać, i zobaczyć jak to wygląda, jak teraz,
jaka jest  różnica po prostu i  ja  już nie będę się prosił,  no bo wezmę sam, no bo ile  będę.  To
bezpieczeństwo jest naprawdę nade wszystko i to nie są jakieś gigantyczne koszty. Tak samo nie
wiem, ja chyba będę musiał też interpelacje składać, bo wielokrotnie pytałem o drodze na drodze
wojewódzkiej 235 właśnie w kierunku Zalesia. Ja nie chcę ograniczeń prędkości, ale bym tam widział
chociaż zmianę organizacji ruchu poprzez zakaz wyprzedzania. Jest tak niebezpiecznie tam, już z 2
tygodnie temu następny był wypadek i to nic, my jesteśmy tam po prostu skręcając w lewo jesteśmy
za każdym razem narażeni,  bo nie  wiemy 1,1 samochód widzi,  następny nie  widzi  i  to  by nas
naprawdę chroniło i tu w tej skardze by było podobnie może wypracować coś na miejscu, a nie pisać
pisma i czekać na odpowiedzi i jak tutaj Darek stwierdził, że prawie rok ta sprawa się ciągnie i musimy
ją teraz tutaj nad tym debatować. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Pan Andrzej Wiecki, tak?

Radny Andrzej  Wiecki  -  Jeżeli  można,  panie  Przewodniczący,  panie  Burmistrzu,  szanowni  Radni,
rzeczywiście się przesłuchuję tej dyskusji o tej skardze a ona dotyczy właściwie tylko tego, że czy jest
ona w terminie rozpatrywana czy nie,  ale dotyczy no właściwie tego, że jest  droga wykonana i
problem polega na tym, że uczestnicy tej drogi jeżdżą za szybko, ale kochani no cóż możemy zrobić,
to nie jest łatwo w tej chwili rozwiązać ten problem, drogę rozebrać, no chyba nie tą drogą prawda, no
bo wtedy rzeczywiście góry użytkownicy jeździli wolniej. No ten pan, który to wnosi może nie wiem
czy jest w większości tych mieszkańców czy w mniejszości tutaj trudno powiedzieć, ale na pewno
większość jest  zadowolona z tego, że ta droga w ogóle istnieje i  nie jeżdżą po piachu, bo tam
właściwie piach był  więcej,  bo to taka droga piaszczysta i  stąd jest  ten problem i  ten problem
naprawdę nie jest łatwo rozwiązać, bo jakiekolwiek rozwiązanie będzie złe. Tu już mówił pan Marcin,
że jeżeli położymy śpiącego czy te wyboje prawda na drodze to też będą ludzie krytykowali tak i będą
policjanci tam łapać częściej, też ludzie będą niezadowoleni, bo będą mandaty. No więc jakie tu jest
dobre wyjście, wyjście jest tylko takie, aby się dostosować do tych zasad bezpieczeństwa ruchu
drogowego i że tam są znaki to ich trzeba przestrzegać i tyle. Natomiast ta skarga to tak właściwie
trudno mi powiedzieć czego ona ma dotyczyć, prawda? No bo co, czy była ona zasadna w ciągu do
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rozpatrzenia w ciągu miesiąca czy dwóch No to, ja moim zdaniem to nie jest łatwo ją rozpatrzyć w
ciągu miesiąca, ponieważ jak już powiedziałem wcześniej jakiekolwiek rozwiązanie będzie złe i stąd ta
odpowiedź  i  uważam,  że  ta  skarga  rzeczywiście  jest  bezzasadna,  bo  nie  sądzę,  żeby  wszyscy
mieszkańcy tego, tej to nie są, to są Brusy-Wybudowanie byli niezadowoleni z tej drogi, no to jeżeli
tak no to panie Burmistrzu konkluzja byłaby taka, że nie budujmy dróg, bo po co, bo wtedy ludzie są
niezadowoleni i ludzie będą za szybko jeździć. Ja wiem, że w Brusach też są drogi na przykład Bema
czy tam jadę, to też nieraz jadę inną drogą, żeby nie omijać tych pachołków, bo to naprawdę jest
brzydkie, jest takie uczucie, musisz mocno zwalniać i dla samochodu to nie jest dobre, ogólnie wtedy,
kiedy się jeździ z dużym ciężarem, czy z jakąś większą, większym pojazdem. I dlatego to nie jest
prosta rzecz, no ten pan tylko tyle wnosi,  że opóźnienia, mają drogę, mają drogę, mają ścieżkę
rowerową, moją drogę, niech się po prostu z tego bardzo cieszą, a inni użytkownicy niech po prostu
przestrzegają zasad bezpieczeństwa ruchu drogowego i  będzie wszystko okej i  nie będzie takich
skarg, dziękuję bardzo.

Burmistrz Brus - Dziękuję bardzo, panie Burmistrzu. Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni
Państwo, na samym początku odpowiem, bo kamera była skierowana chyba na pana radnego Marcina
Cysewskiego w tym momencie, kiedy się roześmiałem, roześmiałem się, ale proszę tego mojego
uśmiechu nie łączyć ze skargą tylko z tym koszeniem trawy, który któryś raz pan podkreśla. Cieszę
się, bardzo dobrze, ale jest wiele miejsc na terenie gminy Brusy, jak często państwo wymieniacie
Kosobudy to możecie pojechać, zobaczyć od ilu lat zawsze rolnicy kilka razy w roku koszą pobocza
pól, rowy nasze gminne, nie mieszkając nawet przy tych miejscach, a wyjeżdżając z miejscowości
Kosobudy do swoich pól i koszą rowy przydrożne kosiarkami rotacyjnymi, wykaszarkami ręcznymi, od
wielu lat i jest porządek, a pan któryś raz podkreśla, że z panem sołtysem z Gacnika wykosił kawałek
drogi. Cieszę się bardzo, bo mógłbym powiedzieć, że może w końcu jest więcej takich osób, no bo
proszę państwa dzisiaj to stała się sytuacja taka, że wszyscy wszystko by chcieli tylko. No trzeba
pokazać,  dać coś od siebie,  bo jeżeli  nawet to rozmawiamy o funduszu sołeckim, w niektórych
sołectwach  mieszkańcy  z  sołtysami  podjęli  się:  będziemy  sprzątać  z  mieszkańcami  naszej
miejscowości,  bo to dzisiaj  już wszystko zanikło.  Najlepiej  niech gmina weźmie firmę,  niech sprząta,
niech kosi rowy, bo mówi pan, że to nie są takie duże koszty, jak wszystko policzymy i pozbieramy to
są to duże koszty i trochę zaczęliśmy to ograniczać. I w niektórych miejscach jest tak, że my skosimy
raz a mieszkańcy skoszą drugi, trzeci Ja nie wymieniam tego czy ja koszę czy nie, bo nie o to chodzi,
ale też mi się wielokrotnie zdarzało, ale nie będę tego podkreślał, wymieniam tych innych, którzy też
to prostu robią.  Kiedyś były drogi gruntowe i  niektórzy mieszkańcy przez wiele wiele lat,  nawet
budując swój sprzęt do równania dróg je wyrównali sobie w sobotę po południu kilka razy w roku, nie
przychodzili, że chcą zwrot paliwa. Niektórzy przychodzili, że chociaż paliwo by było i ten udział był. A
dzisiaj my wykaszamy drogi, często jest sytuacja taka, że te posesję niektóre błyszczą, te polbruki
piękne, trawniki,  różna roślinność, drzewka, już nie ma nawet miejsca, gdzie palca włożyć, żeby
cokolwiek tam dodać, ale taki mieszkaniec za swój płot już nie wyjdzie i pytanie jest takie, czy to
świadczy  o  użytkowniku  drogi  województwa,  gminy  czy  powiatu  czy  o  tym  mieszkańcu,  tutaj
zadałbym pytanie, bo raczej powinny się zawstydzić, że nie potrafi wytknąć nosa za swoją posesję. To
jest tragedia, to co dzisiaj się stało, że ludzie wszystko by chcieli. A z tym budowaniem dróg to też tak
jest i proszę państwa tu jeszcze chyba jeden błąd popełniamy gmina, bo za wybudowanie tych dróg
jeszcze powinniśmy naliczyć opłatę adiacenckie i pewnie będziemy to robić z tytułu wzrostu wartości
nieruchomości w wyniku wybudowania naszej gminnej infrastruktury. Pobłażaliśmy to, bo ludzie płacili
tam po 2000 zł czy inne kwoty za udział w budowie kanalizacji sanitarnej, ale tak generalnie mówiąc
to tych dużo udziałów finansowych nie było. Za wybudowanie drogi powinna być opłata wniesiona z
tytułu wzrostu wartości działki, bo te działki wzrosły. Proszę państwa, wiele jest takich miejsc. Pewnie,
że niektórzy nawet na tej, przy tej drodze mieszkający Brusy-Wybudowanie są bardzo niezadowoleni,
bo ja to na etapie projektowania już słyszałem, bo nam się tak dobrze mieszka, dużo takich miejsc jest
na terenie gminy i nie daj Boże, żeby tu ktoś drogę wybudował, bo będą nam jeździć, ale to są główne
ciągi drogowe. To jest jakaś droga szkieletowa, co często podkreślam. Gdzieś tam nawet niektórzy się
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wypowiadali,  tutaj  chyba  pan  Przewodniczący  Komisji  Rozwoju  Gospodarczego  i  Bezpieczeństwa
mówiąc o tym, że to jest droga, kiedy będą wypadki, czy droga będzie zablokowana wojewódzka 235
to możemy tam puszczać objazd i tak to jest rzeczywiście zaplanowane, zrobione. Dzisiaj ten ruch tam
jest może niewielki, ale droga jest ważna strategicznie w kierunku Kosobud i pewnie docelowo tak jak
na ostatniej sesji sami tutaj niektórzy z państwa zauważyli, że powinna być droga w kierunku Lubni z
Kosobud i tak pewnie docelowo się stanie, bo takie jest założenie, bo tak być powinno. A kiedy, kiedy
będzie nas na to stać. I  proszę państwa, bo tutaj pan radny Marek Zblewski kiedy przedstawiał
uzasadnienie to odnośnie tej skargi pominął też, jakby później dodał, to tak, są dwa miesiące i to
wyraźnie  o  tym mówi  Kodeks  Postępowania  Administracyjnego,  że  jest  miesiąc,  ale  artykuł  35
paragraf  3  mówi,  że,  iż  załatwienie  sprawy wymagającej  postępowania  wyjaśniającego  powinno
nastąpić nie później niż w ciągu miesiąca a sprawy szczególnie skomplikowanej nie w ciągu dwóch
miesięcy od dnia wszczęcia postępowania, zaś w postępowaniu odwoławczym w ciągu miesiąca, a
więc są dwa miesiące, a ja pracuję sporo lat w urzędzie i wiem, że mam 2 miesiące na to. A, bo
wymaga to wyjaśnienia, ale nie musi to wymagać wyjaśniania tylko korespondencyjnego, ale również
telefonicznego,  a  tutaj,  ja  zapytałbym  nawet,  bo  proszę  państwa  czy  się  spotykałem  czy  nie
spotykałem, mógłbym odpowiedzieć inaczej, dlatego państwo macie tak mało skarg, bo się spotykam
bardzo często,  ale nie muszę z każdym i  na zawołanie w każdej  chwili,  bo też mam jakiś czas
ograniczony. A teren gminy znam, bo jeżdżę bardzo dużo. Myślę, że wielu mieszkańców widzi mój
samochód w wielu zakątkach gminy i o różnej porze, bo wychodzę z urzędu często o 17:00 czy
później, wtedy jeszcze, czy nawet w sobotę i niedzielę, ale nie będę tego wymieniał, wiem co jest na
terenie gminy, jestem na każdej inwestycji i przyjeżdżam, i osobom, które drogami się zajmują mówię,
że należałoby wyrównać czy gdzieś jest jakaś droga, czy woda nie odpływa, wiem co dzieje terenie
gminy Brusy. Ale to nie jest tak proszę państwa, że ja tutaj będę sobie na zawołanie każdego i w
każdej chwili, bo są sprawy mieszkańców, ja rozumiem, że to jest bardzo ważne, ale też mam jeszcze
inne obowiązki, szereg zadań inwestycyjnych i mnóstwo różnych problemów, nie będę tego przytaczał
i to nie jest tak, że sobie siedzę i czekam kto mi zadzwoni, to tyle. I też jak pan radny Rutowski
Dariusz mówi o braku dobrej woli, absolutnie nie, jest ta dobra wola, może dlatego to tak trwało, bo
mogłem powiedzieć osobom z tego danego wydziału, który się tym zajmuje, że na poziomie dyrektora
mogło to zostać, i mógł po 3 dniach odpisać, że nie i koniec, no byłoby w terminie, byłyby terminy
zachowane,  a  dlatego  to  tak  długo  trwało,  bo  jest  sprawa  ważna  i  ona  trafiła  na  moje  biurko  i
rzeczywiście była na moim biurku i to opóźnienie wynika z tego, że ta sprawa była bezpośrednio u
mnie, dlatego że potraktowałem ją jaką ważną. Ale proszę państwa wrócę do historii, bo na etapie
budowy, kiedy była opracowana organizacja ruchu, ja mam kontakt tam z wieloma mieszkańcami,
którzy mieszkają przy tej drodze, z innymi też i na etapie i projektowania, i budowy rozmowy różne
były. Skarżący kiedyś też na etapie realizacji inwestycji był u mnie i też jakiś jego wniosek został
zrealizowany na tej inwestycji, także nie, że nie było, jest też mi znana ta osoba i zapytałbym tak bo
była udzielona odpowiedź, no nie wiem czy to wyjaśniać, ale tam mieszkańcy, którzy się podpisywali
to wielu z nich w ogóle nie widziało tej odpowiedzi pierwszej, i to jest jedno. A tak w kwestii formalnej
to bym zapytał, bo wiem że jest skarga, jest treść skargi, ale w piśmie przewodnim do skargi jest
napisane, że w związku z brakiem podjęcia jakiegokolwiek działania ze strony Burmistrza Brus na
rzecz  poprawy  stanu  bezpieczeństwa  na  drodze  gminnej,  jest  jej  numer,  jako  mieszkańcy
miejscowości Brusy-Wybudowanie, a też teraz w międzyczasie, bo nie pytałem, ale kiedy gdzieś tam
jest informacja, bo jest sesja zwołana, że będzie skarga mieszkańcy mówią tam z tych stron, że oni w
ogóle nie wiedzą, bo oni skargi nie wnosili, fakt, że sama skarga jest bez, podpisana przez skarżącego
już sformułowane jako jedno, ale już w piśmie przewodnim jako mieszkańcy miejscowości Brusy-
Wybudowanie i mówią do mnie: panie Burmistrzu, my się pod tym tam nie podpisujemy, niech pan nie
myśli, że to my. Także to w celu takiego mojego dodania i ja to traktuje poważnie, bo proszę państwa,
na etapie organizacji  ruchu tam miała być 70 na całej drodze i  już wtedy wychodząc naprzeciw
postulatom niektórych  mieszkańców zrobiliśmy  obszar  zabudowany  od  Krowiego  Mostu,  jeszcze
tablice  były  przesuwane,  bo  najpierw  jadąc  od  Kosobud  była  za  skrzyżowaniem tablica  obszar
zabudowany potem rozszerzyliśmy, żeby już przed skrzyżowaniem była 50 aż do Żabna. I proszę
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państwa to się jeszcze nie zakończyło, bo ja nie mówię, nie mam takiej natury, że mówię nie bo nie,
bo jeżeli tam były dwa czy trzy razy te odpowiedzi nie, to po jakiejś analizie, nie, że tam Burmistrz się
uparł i mówi nie i koniec, bo tu ktoś, ja tak nie podchodzę, nigdy, ja nie mam natury człowieka, który
się obraża, który gdzieś tam nosi w sobie urazy, bo mógłby się dawno zwolnić z tej pracy, bo mam
różne sprawy z mieszkańcami i na przestrzeni 15 lat za chwilę będzie, jeszcze się jakoś nie wypaliłem
i daję sobie radę. Natomiast tak, już uwzględniając te sygnały zrobiliśmy obszar zabudowany, czyli 50
i ten obszar zabudowany działa lepiej niż zwykła 50, bo gdyby była 50 taka zwykła i będzie ktoś miał
prędkość ponad 100, 120 to otrzyma tylko mandat tak, natomiast kiedy przykro 100 na obszarze
zabudowanym no to jest zabranie nawet prawa jazdy. I kiedy ścieżka już była zbudowana, ona jest
odsunięta od jezdni, a więc jest bezpiecznie, przejścia dla pieszych są przy skrzyżowaniach, tam,
gdzie być powinny. Gdyby miały być dodatkowe przejścia to po tej drugiej stronie musiałby być
chodnik też, bo to przejście chyba musi być z czegoś skomunikowane, nie z poboczem, nawet takie
odpowiedzi gdzieś były w przypadku tych wniosków na drogach wojewódzkich, żeby zlokalizować
przejść, a więc to tak było. A proszę państwa, i ja tego nie zostawiam, bo rzeczywiście zauważyłem
tam, że już jadąc od Kosobud, że tam powinno być spowolnienie prędkości,  też jestem po jakiś
rozmowach jeszcze z komendantem powiatowym policji i pewnie na tym się jeszcze pochylimy, bo
umówiliśmy się, bo jest odpowiedź na ten wniosek kolejny musi być udzielana w przyszłym tygodniu, z
panem komendantem umówiłem się, że jeszcze nad tym się pochylimy, ale muszę powiedzieć, że też
z tego co tak nieoficjalnie jeszcze, z sugestii  policji  mam taką informację, że no tam raczej w części
obszaru to i ta 70 powinna być, bo ja od niektórych mieszkańców też słyszałem, że niekoniecznie aż
spowolnienie do 50 i proszę państwa naprawdę ta kwestia została przeanalizowana. Tutaj niektórzy
łączą z  tym ostatni  wypadek,  który miał  miejsce,  on nie  miał  nic  wspólnego z  jakimś tam, złą
organizacją ruchu na tej drodze tylko inne czynniki były powodem zniszczenia naszej wiaty. Całe
szczęście, że nikt nie ucierpiał, ale to mogło się zdarzyć w każdym innym miejscu. I proszę państwa, ja
to traktuje poważnie, ja tu się nie obrażam, że ktoś pisze skargę, absolutnie, zerknę na to jeszcze raz,
ale  to  nie  będzie  też  tak,  że  ja  lubię  bardzo  progi  spowalniające  na  osiedlach  i  chcemy  je
wbudowywać, bo jest taka zasada, ale nie na pewnych głównych ciągach drogowych nie będziemy
wstawiać progów spowalniających. I proszę państwa ja bardzo bym chciał, żeby w Polsce, całej Polsce,
bo jak jeżdżę w różnych zakątkach to są różne oznakowania dróg i sam się dziwię, i gdzieś nieraz się
zetknąłem z tym, kiedyś pytałem jakiegoś jednego z byłych komendantów wojewódzkiego policji jak
to się odbywa, no mówi tak, bo gdzieś tam na zebraniu wstanie jeden sołtys, mówi tu wstawcie 70 i
wszyscy  wstawiają,  nawet  bez  większej  analizy,  atak  prawdę  mówiąc  czy  pochylić  się  tak  nad
uwagami mieszkańców, ale jakie mają być znaki to powinni oceniać fachowcy i one powinny być
jednolite na terenie całego kraju, a nie, że, bo dzisiaj w Polsce to jest tak, że gdzieś tych znaków jest
tyle nastawianych, że najlepiej byłoby wszystkie wyrzucić i z jakąś nową zasadą ustalić organizację
ruchu, bo tyle jest tych znaków, że jak nieraz się przejeżdża to już człowiek jedzie i zapomina co tam
był za znak i niektórzy kierowcy, co dużo jeżdżą, mówią: najlepsze są oznakowania jednak jakieś
pionowe, te poziomy, bo to widzimy a a to co jest to zapominamy, nieraz ktoś hamuje, bo nie wie co
tam przed chwilą było albo co dostawiono. I to są takie problemy, a więc powinni zajmować się
fachowcy i ja bardzo często proszę policję też, jak mamy jakąś organizację ruchu, kiedy zmieniamy,
żeby przyjrzeć się temu dobrze, żeby to było zgodnie z przepisami, bo nieraz my chcielibyśmy, ale
jednak  być  nie  powinno,  bo  w niektórych  miejscach przecież  tego  ruchu też  za  bardzo  można
spowalniać, ale piesi, rowerzyści też muszą mieć swoje miejsce i ono się znajduje. Obyśmy mieli tak
bezpieczne miejsca na innych drogach tak naszej gminy też jak jest tam. Ale pewnie trzeba się
przyjrzeć,  bo  mówię,  powinno  być  jadąc  od  Kosobud  kiedy  jest  pierwsza  zabudowa  przed
skrzyżowaniem, przed Krowim Mostem tam powinno być spowolnienie, gdzie te dwa budynki się
przysuwają tam już powinno być i prawdopodobnie jakaś tam co najmniej 70 się pojawi, bo jest 90
tam powinno mniej i jakieś zmiany będą zastosowane. Natomiast progi no nie powinny być wszędzie,
ale są miejsca, gdzie to się po prostu sprawdza. A proszę państwa kwestia ostatnia, to co często pada,
bo może ktoś, były takie głosy, że po co ta droga i ze strony mieszkańców, bo nieraz ktoś chciałby się
wybudować i  w spokojnym miejscu, żeby nikogo nie było, albo najlepiej kupuje działkę, żeby po
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sąsiedzku już też nikt inny działek nie kupował, bo po co mi sąsiedzi jeszcze. A proszę państwa, krótko
mówiąc tak, tutaj popełniamy błędy wszyscy wydając różne decyzje administracyjne, różne zgody,
popełniamy je, ale obyśmy popełniali jak najmniejsze błędy. I tam był pewnie błąd popełniony, bo od
wielu wielu lat tam miała wychodzić obwodnica miasta Brusy, stare dokumenty, stare studium i
pytanie czy tam powinny być na początku w ogóle powstać działki, wydane pozwolenia na budowę. To
jest taki problem, że zostały wydane, ale w takich wstępnych założeniach tego też nie było i to jest
problem. No bo pewnie, gdyby tam teraz przebiegała obwodnica, no to będziemy budować ekrany
jeszcze, bo takie przypadki są, nieraz widzimy, powstają obwodnice, drogi i widać nowa zabudowa i
nagle powstaje droga, tak, bo ktoś za szybko na coś pozwolił, wtedy wyjście jest jakby ekran, ale to
też gdzieś tam czeka w tym obszarze jakiegoś takiego wyjścia z tą obwodnicą miasta Brusy i to są
takie problemy, ale proszę uwierzyć, że ja to traktuję, ja nie śmieję się z tych rzeczy, traktuje to
poważnie i też z udziałem moich współpracowników, bo to nie jest tylko moje widzimisię, że sobie sam
podpisałem czy kazałem tak napisać tylko to też jest wynik analizy ludzi, z którymi współpracuję i też
jakiegoś kontaktu między innymi konsultacji z policją telefonicznego również. Także dziękuję bardzo,
przepraszam  może  osobę  skarżącą  za  to,  że  jest  to  z  jakimś  kilkudniowym  opóźnieniem  czy
kilkunastodniowym. Przepraszam państwa, że dochodzi do tego, że musicie się tą skargą zajmować,
ale naprawdę jest mnóstwo takich sytuacji, że one są załatwiane przeze mnie czy przez pracowników i
tych skarg nie ma tak. Ja cieszę się, że ich jest tak niewiele i pewnie, gdyby niektórzy mieszkańcy
spojrzeli, że gdzieś tam w terminie się nie spotkali, że w terminie nie otrzymali odpowiedzi proszę
państwa, dużo jest takich pism, nie ukrywam, jest trochę takich, przyznam się, ale no nie wszyscy też
te skargi piszą. Niektórych spraw nie da się zrobić szybko, od razu, nieraz coś umknie, nieraz czegoś
się nie zdąży, bo jest coś ważniejszego, pilniejszego, tak po prostu jest. Także dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję, proszę państwa, przystępujemy zatem do głosowania, nie, jeszcze
głos w dyskusji. Bardzo proszę, pan Dariusz Rutowski.

Radny Dariusz Rutowski - Szanowny panie Burmistrzu, trochę mnie pan zaniepokoił na wstępie swojej
wypowiedzi mówiąc tutaj o karach jakie ewentualne, nie o karach, tylko o opłatach, które miały być
rzekomo  wprowadzające.  Myślę,  że  ten  sposób  rozwiązania  sprawy,  informowanie  teraz  o
wprowadzeniu czy o planowaniu wprowadzeniu jakieś opłaty to nie jest dobra, dobry kierunek w celu
rozwiązania akurat tego problemu z tymi mieszkańcami. Ja tutaj w swojej wypowiedzi nie podawałem
żadnych rozwiązań, które bym proponował, ponieważ się na tym nie znam. Nie wiem jak państwo się
znacie, bo tutaj niektórzy radni proponują jakieś gotowe rozwiązania. Myślę, że tutaj by należało się
skierować do kogoś kto to naprawdę jest ekspertem w tych sprawach i może jakieś rozwiązanie by
zaproponował. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, bardzo proszę.

Burmistrz Brus - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, jeżeli mogę jeszcze, bo pan mówi o karach i o
opłatach, proszę tego nie wiązać ze skargą, ale proszę państwa chcę powiedzieć tak, bo zmierzałem
do tego bardziej, to wyjście z tym koszeniem trawy, że wszystko mieszkańcy by chcieli nieodpłatnie a
dążę  do  tego,  że  powinni  jeszcze  w  pewnych  elementach  zgodnie  z  prawem,  bo  jest  takie
przyzwolenie prawne partycypować w niektórych przedsięwzięciach. Dlaczego, bo mówiłem o tym
wielokrotnie, kiedy państwo rozmawialiście, że podatek od budynków mieszkalnych na przykład jest
za wysoki.  Pytanie, ile tych podatków tak naprawdę wpływa do gminy, oczekiwanie jest o wiele
inwestycji,  różnych  tak,  a  my  pieniędzy  mamy  tyle,  ile  mamy.  Jak  otrzymujemy  dofinansowanie  to
najczęściej  w  wysokości  około  50%  wydatków  kwalifikowanych,  pozostałe  pieniądze  trzeba  znaleźć.
Do oświaty dokładamy dużo pieniędzy, kilka milionów złotych, ale proszę państwa do tych inwestycji
trzeba.  I  oczywiście,  że  ten udział  mieszkańców w pewnych inwestycjach powinien być,  bo tak
naprawdę co wpływa od mieszkańców do nas, a te inwestycje są robione ze strony mieszkańców, są
robione  dla  mieszkańców  i  to  jest  kwestia  bardzo  poważna,  nad  czym  będziemy  musieli  się
zastanowić, bo proszę państwa jest sytuacja taka, jest pole, grunt orny, rola, hektar czy dwa. Jest to
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dzielone,  wartość tego gruntu bardzo wzrasta tak,  podziały  w wyniku tam decyzji  o  warunkach
zabudowy, trzeba budować tam infrastrukturę a z tego tytułu, że właścicielowi nieruchomości wartość
kilkakrotnie wzrosła, bo podzielił na działki to do budżetu gminy nie wnosi ani złotówkę, a za chwilę są
nowi właściciele i składają wniosek o budowę sieci wodociągowej, kanalizacyjnej, teraz gazu jeszcze,
budowę drogi, dlaczego jeszcze jej nie ma, a więc proszę państwa, no tak to się nie da. Mamy dobre
czasy dzisiaj, że sobie jakoś radzimy i to mam na myśli, bo sytuacja finansowa jest różna rodzin, jest
zła i lepsza, ale jeżeli chcemy mieć takie tempo inwestycyjne, otrzymujemy fundusze unijne z budżetu
państwa, ale ograniczeni jesteśmy tym udziałem własnym. To jest normalna kolej rzeczy, to jest, nie
że ja straszę, ja pokazuje to jest problem, właśnie też państwa Radnych, którzy będziecie musieli
uczestniczyć w poszukiwaniu pieniędzy na taki cel, ja to robię, ale też pomoc w tym zakresie i pewną
akceptację, bo też radnym się jest i od dobrych spraw miłych, ale też od trudnych a trudne decyzje
nieraz zabolą mieszkańców, ale takie trzeba dla dobra sprawy nieraz też podjąć, dla jakiegoś rozwoju
gospodarczego czy poprawy naszej infrastruktury. Ja się nie boję proszę państwa o tym mówić, bo
wolę o tym jasno mówić niż być nijaki. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący  Rady  -  Dobrze,  przystępujemy  do  głosowania  w  sprawie  uchwały  dotyczącej
rozpatrzenia skargi na Burmistrza Brus. Kto z państwa radnych jest za podjęciem uchwały w brzmieniu
przedstawionym wcześniej proszę o podniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się
wstrzymał,  dziękuję.  W  głosowaniu  brało  udział  11  radnych,  8  głosów  za,  1  przeciwny,  2
wstrzymujących. Większością głosów rada podjęła uchwałę nr 218 w sprawie rozpatrzenia skargi na
burmistrza Brus.

Ad. 7.

Przewodniczący Rady - Przystępujemy zatem do kolejnego punktu porządku obrad-interpelacje wraz z
odpowiedziami. W okresie międzysesyjnym wpłynęła proszę państwa 1 interpelacja pana Michała
Szczepańskiego, Marcina Cysewskiego w treści  następującej.  Przewodniczący Rady odczytał  treść
interpelacji i odpowiedzi udzielonej przez Burmistrza Brus.  Tyle interpelacja wraz z odpowiedzią.

Ad. 8 .

Przewodniczący Rady - Proszę państwa, przechodzimy do kolejnego punktu sprawy organizacyjne. Czy
ktoś z państwa radnych chciałby głos. Ktoś chciałby zabrać głos, pan Marcin Cysewski, bardzo proszę.

Radny Marcin Cysewski - Panie Przewodniczący, szanowna Rado, ja tak naprawdę nie w sprawach
organizacyjnych, a ale odnośnie interpelacji złożonej wspólnie tutaj do pana Burmistrza, tak naprawdę
na poprzedniej  sesji  pan Burmistrz się tutaj  troszkę na nas jakby oburzył,  jakby że, jak byliśmy
wymagali, jakby żądania były, że kiedy coś będzie zrobione. Ja się wycofuję z tego pytania kiedy, bo
to  rzeczywiście  było  niestosowne,  bo  to  ciężko  odpowiedzieć,  kiedy  coś  będzie  zrobione,  ale
chciałbym zadać teraz pytanie następujące: w jakiej kolejności, czyli chodzi mi o to, mamy dajmy na
to teraz tą drogę, żeby ją zacząć jakoś projektować, uwzględnić ją w przyszłorocznym budżecie czy
też nie, bo to jest tylko, bo tutaj w odpowiedzi rozważenie, czyli to rozważanie może być jak waga,
albo w jedną w drugą stronę, ale chciałbym zapytać o tą właśnie kolejność,  nie o kiedy, bo to
rzeczywiście jest niestosowne, tego pan Burmistrz nie wie, nie wiemy, jakie będą budżety i jakie będą
kwoty dajmy na to wykonywania, bo te materiały rzeczywiście szaleją, ale czy to będzie na przykład,
po jakiej inwestycji, jak jakąś inwestycje skończymy, zróbmy sobie jakąś kolejność i wtedy niech nam
pan tutaj, dajmy na to jako włodarz tego miasta powie: dobrze, zrobimy to, dajmy na to przed halą
sportową albo po hali sportowej, która będzie kupę pieniędzy kosztowało, po tym osiedlu, czy po
następnym. To by było dla nas ważna odpowiedź, dziękuję.

Przewodniczący Rady - Ktoś z państwa chciał jeszcze tutaj do, zapytać, nic. Panie Burmistrzu, jakaś
odpowiedź?
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Burmistrz Brus - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, cisza taka się tutaj wielka zrobiła, ale chwila
takiej ciszy i skupienia jest potrzebna, bo muszę być bardzo ostrożny w tej wypowiedzi, żebyście tutaj
panowie mnie za później za słówka nie łapali. Dobrze, że już częściowo zadając pytanie pomógł pan w
tej odpowiedzi, że nie muszę odpowiedzieć kiedy, ale odpowiem, że chciałbym jak najwcześniej, bo
proszę państwa po to były podjęte te działania związane z przejęciem drogi jako powiatowej, żeby
była na mieniu gminnym. Jest  droga gminna,  a więc po to,  żeby podjąć działania związane i  z
projektowaniem czy tworzeniem koncepcji i pozyskiwaniem pieniędzy, bo to kiedy będzie zależało od
naszych możliwości  finansowych,  a  one są  powiązane nie  tylko  z  zadaniami  inwestycyjnymi,  ale  jak
będą wyglądały te nasze dochody, dlatego mówię o naszych dochodach, jaki będziemy mieć budżet.
Czy będziemy musieli do oświaty dołożyć więcej czy mniej tak, czy dostaniemy, bo to jest pierwsze, co
musimy finansować, to, co nam zostaje to jest na inwestycje. I proszę państwa, w zależności od tego,
ile  uda  nam się  pozyskać  pieniędzy  zewnętrznych,  bo  drogę  tą  przejęliśmy od  powiatu,  ale  ja
wymieniałem już wcześniej, że jest to dla mnie jedna z dwóch czy trzech dróg powiatowych jako
najważniejsza. Miałem tutaj na myśli  centrum miasta Brusy ulicę 2-go Lutego, to co przejęliśmy,
zamieniliśmy z ulicą Armii Krajowej z tą małą obwodnicą centrum ta, plus droga do Lubni, a ta trzecia,
która jest poważniejsza no to jest, to jest droga do Czerska tak jako najważniejsza droga powiatowa
na terenie naszej gminy. Nie ma ważniejszej drogi powiatowej, bo to jest droga która jest pomiędzy
drogą wojewódzką 235 a pomiędzy berlinką w Czersku, najkrótsza droga do autostrady. Tylko, że tam
bardzo, wymieniam to jako trzecie, bo tam nie będziemy jej przejmować, bo to jest uważam, że droga
strategiczna również dla powiatu i trochę przykre dla mnie jest to, że powiat niekoniecznie zauważa to
tak, że jest to droga ważna i to jest droga, która przede wszystkim powinna być budowana przez
powiat i to powiatowi powinno najbardziej na tym zależeć, żeby ją budować. A my nawet pytanie czy
powinniśmy  tam  współfinansować,  bo  już  dużo  zrobiliśmy,  bo  wybudowaliśmy  odcinek  od  Brus  do
Kosobud plus ten objazd Kosobud, a ten pozostały odcinek jednak w znacznym zakresie powinien być
po stronie powiatu i mam nadzieję, że tak się stanie. Natomiast te drogi przyjęliśmy, bo one miały
bardziej status takich dróg powiatowych wewnętrznych i po to je przejęliśmy, żeby przygotowywać się
do realizacji. Ja nie chciałbym porównywać czy przed jedną czy drugą inwestycją, bo jako z drogowych
wiejskich to bym powiedział, że jest to jedna z najważniejszych dróg, jedna z najważniejszych, ale też
bardzo kosztownych, bardzo kosztownych, bo może się okazać, że pozyskamy małe pieniądze i te
małe pieniądze możemy pozyskać na jakiś kawałek drogi i warto zrobić coś innego tak, może tak się
okazać,  natomiast  to  już  musi  być  taki  montaż  finansowy,  że  jak  się  tego  podejmiemy  to  to
zrealizujemy. A więc to jest poważniejsza sprawa. I tu jest kwestia, bo w tej odpowiedzi jest ścieżka
rowerowa tak, no w jakim wydaniu tak naprawdę ją zrealizować tą drogę to też jest tutaj bardzo
istotne, jaki wariant ma być, ale to też jest nie tak jak powiat chciał budować kiedyś 4 metrową czy
nawet 3,5 m na co my się nie zgadzaliśmy, bo dla nas strategicznie jest to ważna droga, która jest też
jakąś tam alternatywą do objazdu. Natomiast to może być tak, sala gimnastyczna, hala, to jest jako
inwestycja priorytetowa w oświacie, tak bym to określił i to zależy też od tego, jeżeli hala sportowa
będzie kosztowała, nie wiem, 16 czy 20 milionów, nie wiemy tak, to może być tak, że na halę
otrzymamy 6 milionów, a może 11, może 12, tego nie wiemy tak, a więc to też w zależności, ile
będziemy  musieli  dołożyć.  Teraz  pierwsze  próby,  które  podejmowaliśmy  nie  otrzymaliśmy
dofinansowania  na  halę,  będziemy  czekać  na  kolejne  rozstrzygnięcia  czy  nabory  i  to  jest  taka
sytuacja, gdybyśmy na tą halę otrzymali na przykład 3000000 zł to nie wiadomo czy by nie był
większy problem, bo teraz jak to zacząć, jak to ugryźć tak. Tak podobnie może być z tą drogą do
Gliśna, bo jeżeli nie wiem jaka wartość dokładnie jej wyjdzie tak, ale jeżeli no otrzymamy niewiele
pieniędzy no to pytanie zaczynać, nie zaczynać tak, a mniejsze zadanie moglibyśmy już na przykład
zrealizować. Bo to jest tak proszę państwa, tak samo trudna decyzja była, ja nie chcę do tego tutaj
wracać, ale była trudna decyzja do podjęcia, jeszcze raz to powtórzę jako przykład, ścieżki do Zalesia,
bo otrzymaliśmy tylko 300 000 zł, ale była też konieczna, potrzebna, wnioskowana długo, od początku
tak długo jak jestem Burmistrzem, pamiętam tak było i był problem zaczynać nie zaczynać, bo z
dużym udziałem środków własnych. Tak samo przy takiej inwestycji no trzeba zrobić to kompleksowo
albo sensownie podzielić na etapy, a więc w zależności z czego uda się pozyskać dofinansowanie. Ja
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mam pewien pomysł na to już tutaj  nawet, ale nie chciałbym w tej  chwili  jakby tutaj,  żeby nie
zapeszać, ale naprawdę analizuje możliwość dofinansowania między innymi na tą inwestycję, bo ona
jest ważna i myślę, że się doczekała. Proszę państwa, mówimy o tym, bo jest dobrze mi ta droga
znana, bo ją pamiętają radni powiatowi, których już nie ma, nie są radnymi powiatowymi czyli pan
radny Zenon Bieliński, pan radny Jan Gadzała, którzy o to wnioskowali, dla których było priorytetem i
się nie udało tak. Poprzednia radna pani Beata Zblewska w naszej radzie tak, ciągle też o tej drodze
mówili i to już jest tak, że chciałoby się to zrobić i mam nadzieję, że te nasze finanse pozwolą na to, że
z tym zadaniem się zmierzymy, ale nie chciałbym przedłużać. Mam nadzieję, że ta odpowiedź będzie
na tyle satysfakcjonująca na zadane pytanie, że bardzo poważnie to traktuje, dlatego na pewno no już
jakąś analizę, jakby to miało wyglądać mamy i na pewno te prace projektowe będą musiały się
rozpocząć, także to proszę uszanować tą odpowiedź może na tym etapie tyle. Ale też chcę zwrócić
uwagę, że może nie będą realizowane niektóre inwestycje też na wsiach, jesteśmy też w Brusach, w
mieście Brusy, to są bardzo kosztowne inwestycje i proszę państwa myślę, że naprawdę to też trzeba
uszanować i nawet, kiedy jesteśmy radnymi tutaj z innych miejscowości, że tak, tak, czas na te nasze
Brusy też, że te drogi, bardzo kosztowne inwestycje no musimy to po prostu zrobić, bo jeżeli są drogi
stare istniejące, ale i tak trzeba je kompleksowo przebudować, bo chcielibyśmy, żeby ten wizerunek
miasta też zmienił, to całe centrum, żeby w najbliższych latach też udało nam się zrealizować. Ale
tempo inwestycyjne będzie zależało od naszych możliwości finansowych. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, czy jakieś sprawy organizacyjne? Jeżeli nie ma to kończymy
dzisiejszą sesję.

Ad. 9.

Przewodniczący Rady - Bardzo serdecznie dziękuję wszystkim państwu za udział w dzisiejszej sesji.
Zamykam XXVI sesję Rady Miejskiej w Brusach.

sporządził
Weronika Kulesza przewodniczący


